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TUDI LETOŠNJE VI. POSVETOVANJE O 

SODOBNEM ČEBELARSTVU JE DOSEGLO SVOJ NAMEN

Dvorana v OŠ Edvard Kardelj je bila premajhna za veliko množico čebelarjev

Šesto posvetovanje in razstava če
belarske opreme sta ponovno dokaza
la, da se čebelarji vedno bolj zaveda
jo, kako pomembna je  za povečanje 
pridelave čebeljih pridelkov sodobna 
tehnologija in dobra čebelarska opre
ma te r m ehanizacija v čebelarstvu. 
Brez znanja, sodobne čebelarske 
opreme in mehanizacije v čebelarstvu 
te r sodobnega in množičnega preva
žanja čebel na paše ne bo napredka 
v tej panogi in kajpak tudi ne večjih 
čebeljih pridelkov.

P rav  zaradi tega je toliko bolj raz
veseljivo, da p rihaja  v Polje iz leta v 
leto širši krog strokovnjakov in prak
tikov, tako posameznikov kakor tudi 
predstavnikov delovnih organizacij, ki 
širšo čebelarsko javnost seznanjajo s 
svojimi ugotovitvami, dognanji, uspe
hi in razvojnim i program i. P rav  tako 
pa se veča tudi ponudba in izboljšuje

kvaliteta razstavljene čebelarske opre
me in povečuje število razstavljalcev.

Posvetovanje je bilo tudi letos v os
novni šoli »Edvard Kardelj« v Polju 
pri L jubljani 9. in 10. januarja . P ri
reditev je v dveh dneh obiskalo okoli 
dvatisočpetsto čebelarjev in drugih 
obiskovalcev. Razveseljivo je  tudi, da 
iz leta v leto sodeluje na posvetova
n ju  vedno več čebelarjev iz drugih re 
publik. P rišli so čebelarji iz Hrvaške, 
Srbije, Bosne, Vojvodine, prav tako 
pa tudi zamejski Slovenci iz Goriške 
in Tržaške pokrajine. Navzoče čebe
larje  je  v imenu organizacijskega od
bora pozdravil sekretar ZČDS Dušan 
Sirk, ki je dejal:

»V im enu organizacijskega odbora 6. 
posvetovanja o sodobnem čebelarstvu 
pozdravljam  vse goste, predavatelje in 
obiskovalce prireditve.
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Na kratko bom pojasnil vsebino po
svetovanja. Danes bomo obravnavali 
temo Tehnologija čebelarjenja v panj
skih sistemih.

Drugi dan, v nedeljo, bomo raz
p ravljali o boleznih čebel, predvsem 
o varroozi, ki trenutno pri nas najbolj 
ogroža čebele. Napori, ki so bili vlo
ženi v preprečevanje širjenja s karan
tenami, zaporami in podobno, so^e žal 
izjalovili. P rav  zaradi tega smo pova
bili strokovnjake s tega področja, 
predstavnike veterinarske službe in 
večji krog čebelarjev, da z izm enja
vo izkušenj pridemo do skupnega je
zika in se čim uspešnejše borimo proti 
zajedalcu.

Želimo, da čim večji krog obisko
valcev sodeluje v razpravah in s svo
jimi izkušnjam i prispevajo, da bo po
svetovanje razjasnilo številna vpraša
nja, ki se pojavljajo ob delu. Omenil 
bi še razstavo, ki je  odprta med po
svetovanjem. T rudili smo se, da bi bi
la čim bolj zanimiva, zato smo pova
bili vse izdelovalce čebelarske opreme

pri nas, da bi prikazali svoje izdelke. 
Povabili smo tudi posamezne čebelar
je inovatorje, da bi nas seznanili s svo
jim i novostmi. Na razstavi sodelujejo 
tudi priznani izdelovalci čebelarske 
opreme iz tujine: Thomas prek  svoje
ga predstavnika iz Celovca in delno 
tudi firm a Lega iz Italije; vendar le- 
tej zaradi zapletov na carini ni uspelo 
pripeljati svojega bogatega programa. 
Ta firm a se p ri nas pojavlja prvič. S 
sodelovanjem tu jih  izdelovalcev želi
mo prim erjati stanje v ponudbi čebe
larske opreme pri nas in v tujini. Zna- 
noje, da je  ponudba čebelarske opreme 
pri nas še vedno preveč skromna, če
prav je v zadnjem času opaziti napre
dek. Zato želimo, da bi bili uspehi tu 
jih  podjetij spodbudna za naše izdelo
valce. Posvetovanje je nato začel 
predsednik ZČDS tov. Dušan Švara in 
podelil priznanja vsem razstavljalcem , 
ki so sodelovali na zandji razstavi.

Posvetovanje je nato potekalo po 
naslednjem  program u:

SOBOTA, 9. januar 1982
Ob 9.15 smo začeli s temo Tehno

logija čebelarjenja v  panjskih siste
mih;

nakladni panj
Predavali so:
— dr. Jože Rihar: Prispevek k če

belarjen ju  v nakladnem  panju
—• Branko Relič: Čebelarjenje v pa

n ju  tipa fa rra r
— ing. Franček Šivic: Tehnologija 

čebelarjenja po »Belčiču«
•—• Anton Rozman: Čebelarjenje v 

nizkih nakladah in problem  višine sat
nika

—• Janko Pislak: U vajanje množič
ne vzreje m atic v DO Medex

Ob 12.30 je  ing. Franček Šivic pred
vajal diapozitive o medoviti flori Ju 
goslavije.

Ob 15. u ri je  bila na vrsti Tehnolo
gija čebelarjenja v panjskih sistemih;

listovni panj

Predsednik ZCDS Dušan Švara
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Lojze Kastelic je govoril o A 'Z pa
n jih  v 70. letih,

Ivan G rajš pa o tehnologiji čebelar
jen ja  v pan ju  sistema »Grajš«,

Inž. M arjan Debelak je  predaval o 
AŽ zakladi.

Ob 17.30 je bilo predvajanje diapo
zitivov ing. Frančka Šivica o biologiji 
čebel.

NEDELJA, 10. januar 1982
Začetek je bil ob 9. uri. Tema: Bo

lezni čebel. Zvrstila so se naslednja 
predavanja:

— mag. Duro Sulimanovič: Varro- 
oza

— mag. Metod K opitar: Prepreče
vanje in zatiranje kužnih bolezni če
bel v SR Sloveniji

— dr. Jovan M. Kulinčevic: Dosežki 
v selekciji čebel

— dr. Jože Rihar: O trotovini in 
gradilniku

— Tanja Medved: Delo opazovalne 
službe p ri hp Medex.

Iz posvetovanja in razprav je očit
no, da se čebelarstvo sooča tudi z mno
go problemi, ki ovirajo njegov h itre j
ši razvoj.

P rv i dan posvetovanja je  bil na
m enjen predvsem  tehnologiji čebelar
jen ja  v različnih panjskih sistemih.
V refera tih  so skušali strokovnjaki 
in prak tik i prikazati prednosti in po
m anjkljivosti nakladnega in listovne- 
ga panjskega sistema in prikazati raz
lične možnosti, ki jih  v tehnologiji 
čebelarjenja lahko dajeta.

Drugi dan posvetovanja, ki je bil 
v glavnem  nam enjen varroozi, so zna
ni strokovnjaki prikazali trenutno sta
nje v zvezi z razširjenostjo in zdrav
ljenjem  te bolezni pri nas. Pokazalo 
pa se je, da so si stališča veterinar
ske službe in strokovnjakov te r čebe
larjev  glede veterinarskih ukrepov v 
letošnjem  letu v zvezi z varroozo zelo 
nasprotujoča. V diskusiji so čebelarji 
zelo ogorčeno reagirali na refera t

predstavnika republiške veterinarske 
uprave Slovenije mag. Metoda Kopi
tarja , ki je čebelarje seznanil s tem, 
da bodo ukrepi v zvezi z zatiranjem  
in preprečevanjem  širjen ja varrooze 
ostali nesprem enjeni tudi v letu  1982. 
Predloge ZČDS za spremembo neka
terih  spornih ukrepov v zvezi z var
roozo in  o postopkih p ri prevozih če
bel na paše pa je  označil kot neute
m eljene in celo škodljive za razvoj 
slovenskega čebelarstva.

Po m nenju večine navzočih čebelar
jev in strokovnjakov so veljavni uk 
repi v zvezi z zatiranjem  varrooze in 
prevozi čebel na paše neživljenjski, 
nekoristni in po izjavah nekaterih  
razpravljalcev škodljivi za razvoj slo
venskega čebelarstva. Poudarili so, da 
ni zdravila, ki bi popolnoma ozdra
vilo čebele varrooze, z njo je  okužene 
že 2/3 ozemlja Slovenije, njena na
ravna zmožnost širjen ja pa je okoli 
15 km  letno. P ri tem  pa so b ili vsi 
m nenja, da je okuženost mnogo več
ja, kakor to kažejo uradni podatki. 
P rav  zaradi tega so menili, da so ka
rantene p ri pojavu varrooze v  tej 
situaciji nekoristne in celo škodljive, 
ker onemogočajo, da bi čebelarji iz
koristili čebelje paše s prevažanjem  
čebel. Zahtevali pa so tud i poenosta
vitev postopka p ri prevozih čebel, saj 
se paše pojavijo iznenada in čebele je 
potrebno p repeljati čim hitreje, to pa 
po sedanjih predpisih ni mogoče.

P redstavnik republiške veterinarske 
uprave pa je kljub vsem argum en
tom strokovnjakov in čebelarjev za 
spremembo navedenih ukrepov vztra
ja l pri nesprem enjenih ukrepih  v letu 
1982.

N ekatere zanimivejše referate s po
svetovanja bomo objavili v  nasled
n jih  številkah Slovenskega čebelarja, 
p rav  tako pa bomo čebelarje seznani
li tudi z razstavo čebelarske opreme.

urednik 
prof. Janez Mihelič
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ČEBELARJEVA OPRAVILA V FEBRUARJU
FRANC KOLENC

Veliko tistega, k a r sem napisal v 
prvi številki za januar, velja še za 
februar, če nam  ni uspelo dosedaj vse
ga urediti. Tudi februar je mesec prave 
zime le da se dnevi daljšajo in se čebele 
v panjih  nagonsko priprav lja jo  na 
novo letno sezono. Sonce im a že ne
koliko večjo moč, še posebno v p ri
m orskih krajih. Matici začno delova
ti jajčniki in je prim orana pričeti 
zalegati. Mladim čebelam, ki so se 
izlegle med zadnjim i v jeseni, pri- 
čno delovati mlečne ali krm ilne žle
ze, da lahko izločajo mleček, ki ga po
lagajo kot hrano, pomešano z vodo, 
pelodom in medom mladi zalegi. 
Skratka, v panju  se je  življenje spre
menilo, postaja živahnejše, delavno 
in vsaka čebela v čebelji družini ve, 
da se bodo pričele izlegati m lade če
bele. Mladina, pravimo, je  naša p ri
hodnost in tudi za čebeljo družino je 
zalega tem elj za obstoj.

Čebelje družine v Prim orju  bodo 
imele proti koncu februarja  več zale
ge kot v kra jih  z večjo nadm orsko vi
šino. To je  tudi razumljivo, saj čebele 
v toplejših, nižinskih legah pozimi in 
prej v jeseni več izletavajo, se iztro
šijo, pa zato h itreje  um irajo. V višin
skih k ra jih  čebele več počivajo, dalj 
časa ždijo v zimski gruči in se v ve
čjem številu ohranjajo za spomla
dansko delo, pa zato m atica prične 
nekaj kasneje zalegati.

Kaj naj torej delamo čebelarji v 
februarju? Ce se pojavijo topli dnevi 
s soncem, se čebele otrebijo in tak ra t 
pri prvem  izletnem  dnevu naj čebe
la r opazuje vedenje čebel p ri žrelih.
V zvezek, ki smo ga pripravili zaj te 
koče leto, že lahko vpisujemo za vsa
ko čebeljo družino posebej poedine 
značilnosti. Vse sum ljive panje ozna
čimo in napišemo posebnosti. Če na 
določeni bradi panja lazijo čebele z 
napetim i zadki in ne morejo zleteti,

obstaja sum na nosemo ali grižo, če la
zijo in nim ajo urejenih  kril in ska
kajo pred panji, ne da bi zletele, lahko 
sumimo na pršico. Če lazijo čebele leno 
po bradi in imajo ob žrelu veliko 
mrtvic, ki jih  ne odnašajo, je  to zna
menje, da so lačne. Če čebeljo druži
no, ki jo pesti lakota, odpremo in p re
gledamo, ugotovimo na dnu polno 
m rtvic. Takem u pan ju  skoraj ni po
moči. Ce ima še dosti živih čebel, mu 
lahko dodamo medene sate tako, da 
odstranim o sate, ki niso zasedeni s 
čebelami in ob gnezdo vstavimo m e
dene. Ko smo m u dodali medene sate, 
panj zapremo, zapažimo in čakamo 
toplejšega dne, ko ga natančneje pre
gledamo in dodamo hrano. Če kateri 
panj ne izletava, ga na žrelu rahlo 
potrkam o in s prim erno cevko p ri
sluhnemo. Čei se z rahlim  šumom ne 
javi, je  mrlič, če pa rahlo zašumi in  se 
nato pomiri, je z njim  vse v  redu. Če 
opazimo čebeljo družino, da močno 
šumi, da čebele begajo po bradi in 
močneje izletavajo, je  to znamenje, da 
nimajo matice. Zgodi se, da p rek  zi
me m atica um re zaradi starosti ali 
bolezni. Tudi to je mogoče, da smo 
matico pri zadnjem  jesenskem  pre
gledu sami stisnili, ko smo nadzirali 
zimsko zalogo in zato izvlekli sat iz 
sredine. Tako čebelarji jeseni pogosto 
sami uničimo matico, čebelja družina 
pa ne more več vzgojiti mlade. Ko 
opravljam o kontrolni pregled pozno 
jeseni in zgodaj spomladi ne  smemo 
nikoli izvleči sata iz sredine gnezda. 
Vedno moramo prej izvleči k ra jn i sat 
ali dva, na katelrem je  malo ali nič 
čebel, in jih  postaviti na kozico. Nato 
odmikamo zapovrstjo sate na prosto 
mesto do sata, ki ga želimo izvleči in 
ugotovimo, kar nas zanima. Tako se 
bomo ognili m orebitnem u pohabljenju 
ali uničenju matice. Pozno jeseni mo
ramo še posebno paziti, da nam  m ati-
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V lepih, sončnih in 
toplih februarskih  

dnevih čebele prvič 
izletijo po vodo.
Ustrezno narejen 
napajalnik je za 

čebele zelo 
pomemben

ca ne pade sama na tla. Maticat, je je
seni slabo gibljiva in  zelo rada pade 
iz sata. Če tega ne opazimo in nismo 
pozorni, smo ob njo in brezm atična 
družina do spomladi skoraj propade, 
če je  pravočasno ne opazimo. Čebe
ljo družino, ki smo jo na bradi osu
mili, da je brezm atična, lahko v fe
b ru a rju  bežno pregledam o tako, da 
odstranim o opaž in okence, pregleda
mo pod sate na žrelo, da ugotovimo, 
če se drži v gruči ali so se p a  čebele 
razlezle po vsem panju. Če močno 
šumi, nq napada, nim a napravljenega 
zimskega gnezda, smo lahko prepriča
ni, da je  brezm atična, ne da bi jo bilo 
treba natančneje pregledati. Tako d ru
žino ob ugodnem vrem enu pridružim o 
drugi ali pa ji dodamo v medišče ali 
ob kraj panja  rezervno družino z 
najm anj 4 ali več satov. Osirotele če
bele se bodo takoj pridružile matici 
rezervne družine in panj se bo nor
malno razvijal.

Konec februarja  že lahko vzamemo 
vzorec m rtvic za veterinarski pregled, 
da ugotovimo zdravstveno stanje svo
jih  čebel. N abrati moramo najm anj 
100 čebel, seveda pa lahko še več, gle
de na število panjev v čebelnjaku. 
M rtvice odnesemo najbližjem u po
oblaščenemu veterinarskem u zavodu v 
pregled.

Domnevam, da vsi čebelarji v  jese
ni položimo pod sate na dno' panja le
penko ali kak drugi papir, kam or pa
dajo pozimi odmrle čebele, drobir in 
druga nesnaga. Iz prakse vemo, da 
zdrava, živahna čebelja družina že ob 
prvem  izletnem  dnevu čisti panj in 
odnaša mrtvice. N ajprej očistijo 
prednji del panja in nato nadaljujejo 
pro ti zadnjem u delu. To je  težaško delo 
za preživele čebele. Ena čebela mora 
nesti m rtvo čebelo, pri čemer se mo
čno u tru d i in z delom zm anjšuje svo
jo življenjsko dobo. Zato m ora čebe
la r brez strahu  proti koncu februarja 
odpreti zadaj panj, okence, izvleči le 
penko te r stresti m rtvice in drugo ne
snago v posodo, nato pa panj rahlo 
zapreti in  zapažiti. Lepenko je  treba 
položiti nazaj, saj lahko nastopi mraz 
in m rtvice bodo spet padale na lepen
ko. Vse to napravim o lahko tudi pri 
nižji zunanji tem peraturi. Čebelje 
gnezdo se s tem  ne bo ohladilo, ker 
center gnezda z zalego zapirajo čebele 
s svojimi telesi, če se pa panj nekoliko 
prezrači, je  to samo koristno, saj ve
mo, da se čist zrak h itreje  ogreje kot 
iztrošen in vlažen. P ri nakladnih pa
njih  imamo čebelarji rezervne podni- 
ce. P ri teh samo dvignemo naklado 
od poda, vstavim o drugo in nato pod- 
nico očistimo za drugi panj.
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Čebelarji na  Prim orskem  že lahko 
konec februarja  položijo čebelam testo 
ali pogačo za dražilno krm ljenje za 
zalego, medtem  ko to ni priporočljivo 
za čebelarje v višjih k ra jih  z večjo 
nadm orsko višino.

Ko pričnejo m atice zalegati, nastane 
potreba po vodi. Od začetka jo dobijo 
na pokritem  medu, na  nezasedenih ali 
slabo zasedenih satih, k je r se nabira 
kot kondenz, pa tudi na k ra jn ih  satih 
in na stenah panja. Ko te vode zma
n jka in se panj osuši od kondenza, 
m orajo čebele po vodo ven iz panja. 
To pa je  v  slabem vrem enu in m razu 
težka naloga za čebele donašalke. Že 
v februarju  moramo ob stran i če
belnjaka postaviti napajalnik, da če
bele že takoj navadimo nanj, da im a
jo vodo čim bliže v zavetni sončni 
legi. Tako prihranim o čebelam napor
no delo, saj bi jih  mnogo padlo v 
m razu in  vetru, ko bi donašale vodo 
iz oddaljenega kraja. Tako kot jeseni 
želimo, da stare  čebele čimprej od
mrejo, moramo spomladi čuvati sta
rejše čebele delavke, da se prehitro  
ne izčrpajo, da jim  s tem  podaljšamo 
življenjsko dobo. N apajalnik lahko 
napravim o pod tekočo vodo iz vodo
voda, tako da kaplja voda na nareza
no desko, ki naj bo 'do lga dva m etra.

Ce nimamo vodovoda, lahko natočimo 
vodo v kako plastično ali drugo posodo, 
iz katere naj kaplja na desko. V skra j
nem  prim eru je  dobro tudi korito, v 
katerega položimo m ah ali kak drug 
plavajoči predm et in ga napolnimo z 
vodo. Korito je sicer slabše od tekoče 
vode, glede na to, da se lahko čebele v 
korito otrebijo in se tako prenaša bo
lezen, pa vseeno je  boljše kot nič. P ri 
napajaln ikih  moramo paziti, da n i
koli nei zm anjka vode, ker v nasprot
nem  prim eru najdejo čebele kak drug 
izvir daleč od čebelnjaka in se ga nato 
skrbno držijo. Čebelarje naj še spo
mnim na odm etavanje snega izpred 
čebelnjaka, s strehe čebelnjaka in  s 
streh  nakladnih panjev. Ko v febru
a rju  na hitro  zapade sneg je  nato 
navadno lepo sončno vrem e in čebele 
trum om a izletavajo. Sneg moramo 
odstraniti vsaj tr i do štiri m etre iz
pred čebelnjaka in očistiti zametene 
doletne deske. Sneg zmečemo na kup 
ob stran i čebelnjaka. Ta kup nato dalj 
časa kopni in služi kot napajalnik, 
dokler ga ne zm anjka. Daljši radij od 
čebelnjaka lahko posujemo s senenim 
drobirjem  ali pepelom, pa to ni nujno, 
če smo prej odm etali sneg izpred če
belnjaka, s strehe in še posebno s 
pokrovov nakladnih panjev.

O AFRIŠKIH ČEBELAH ŠE Z DRUGE PLATI!
L O JZE KASTELIC

Ze nekaj let se pojavljajo v števil
nih tujih, pa tudi naših časopisih vzne
m irljiva poročila o tako imenovanih 
afriških čebelah v Južni Ameriki. Za
radi svoje srditosti in napadalnosti 
ogrožajo čebelarstvo v tem  delu sve
ta, hk ra ti pa predstavljajo  tudi veliko 
nevarnost za vsa živa bitja, ki se znaj
dejo v njihovi bližini. P ri tem  tudi 
človek ni izjema, saj so poročila o do 
sm rti opikanih ljudeh kaj pogosta. 
S trah  pred njim i je tako velik, da so

proti tej nevarnosti že dali znamenje 
za alarm  in borba proti njihovem u šir
jen ju  je že zavzela m ednarodne okvi
re.

O tej čebeli se je  razpisal tudi naš 
rojak, ki čebelari v Venezueli. Njegov 
prispevek lahko preberemo v 1. šte
vilki Slovenskega čebelarja 1982. Če
prav nič manj napihnjen, kot so časo
pisne vesti, je  ta  prispevek strokovno 
dovolj podkrepljen in ni razloga, da 
m u ne bi verjeli.
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Pa vendar! Na kongresu Apimondi- 
je  v Acapulcu smo lahko slišali p ri
spevek Braziljanca L. Segui Goncalve- 
sa, ki osvetljuje pojav afriških čebel 
na južnoam eriških tleh  v nekoliko d ru 
gačni luči. V izvlečku tega prispevka 
v kongresnem zborniku piše takole:

V Južni Am eriki močno razširjena 
čebela ni čista Apis m elifera adonso- 
nii (afriška čebela — op. pisca), tem 
več je  rezultat večje ali m anjše h ibri
dizacije, ki je sledila prirodni in um et
ni selekciji. Ustrezno poimenovanje za 
to hibridizirano zvrst, ki se je  v Južni 
Am eriki uveljavila v najbolj čisti ob
liki, je  »afrikanizirana čebela«.

Med leti 1957 in 1981 se je  afrika
nizirana čebela v  Južni A m eriki raz
širila na površini, ki obsega območje 
od južne Argentine do severne Venu- 
zuele. Čeprav so te čebele bolj napa
dalne kot evropske, je  zaradi n jih  če
belarstvo v B raziliji napredovalo. Da
nes lahko trdimo, da se je po zaslugi 
afrikaniziranih čebel čebelarska indu
strija  bolje organizirala in pridelek 
medu vsako leto močno narašča. Čebe
la rji se postopoma navajajo na to če
belo, oziroma, afrikanizirane čebele 
niso več vzrok, da bi se čebelarji od

povedovali čebelarstvu. Le še nekate
ri čebelarji tožijo, da je delo z afrika- 
niziranim i čebelami težavno in daje
jo zato prednost evropskim. V mestih 
San Paulo, P arana in Santa K atarina 
pa daje večina čebelarjev prednost af- 
rikaniziranim  čebelam, ravno zaradi 
njihove m arljivosti.

Če dodamo k tem u še podatek, ki ga 
navaja isti avtor na nekem drugem 
mestu, da se je povečal pridelek m e
du v Braziliji od 4700 ton v letu  1973 
na 18.000 ton v letu  1978, lahko skle
pamo, da afriška čebela (A. m. adan- 
sonnii) v Južni Am eriki ne širi le strah  
in trepet pred svojimi piki, am pak da 
nastopa tudi posebna pasma čebel, ki 
že osvaja vso Južno Ameriko. Glas o 
njeni m arljivosti in donosnosti pa smo 
slišali v Acapulcu.

Zal pa preti brazilskim  čebelarjem 
druga, večja nevarnost. A frikanizira
na čebela je nam reč izredno občutljiva 
za varroozo, ki so jo v tej deželi prvič 
identificirali šele le ta  1978, danes pa 
ogroža že 8 brazilskih pokrajin. S tem 
v zvezi se je  v razpravi o brazilskem 
čebelarstvu v Acapulcu slišalo: V B ra
ziliji se je  borba proti ubijalskim  če
belam sprevrgla v borbo proti ub ijal
cu čebel — Varroi jacobsoni.

PROSLAVA 100-LETNICE »PČELE« IN ČEBELARSKO POSVE
TOVANJE V ZAGREBU

DUŠAN MEDVED

Ob 100-letnici izhajanja Pčele je 
zveza čebelarjev H rvaške organizirala 
proslavo in posvetovanje čebelarjev v 
Zagrebu. Trajalo ja  dva dneva, in si
cer 12. in 13. novem bra 1981. v cen
tru  Globus na zagrebškem velesejmu. 
Sodelovali so najvidnejši strokovnjaki 
iz vse države.

Obravnavali so naslednja področja:
—• organiziranost čebelarstva,
— biologijo in patologijo čebel,
— čebelje pridelke in njihovo upo

rabo,

— medovite rastline in opraševanje,
— tehnologijo čebelarjenja.
Posvetovanje je pripravil in vodil

operativni organizacijski odbor pod 
skrbnim  vodstvom mr. Sulimanoviča, 
predstojnika zavoda za biologijo in 
patologijo rib in čebel univerze v Za
grebu.

Mr. Sulimanovič je prikazal stanje 
čebeljih bolezni na Hrvatskem  in v 
Jugoslaviji. P ri tem  se je dalj časa 
zadržal pri varroi. P rikazal je  tudi 
potek dela komisije za zdravstvo čebel
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pri APIMONDIJI, ki je zasedala v ok
tobru 1.1. v Mehiki. Dejstvo, ki ga no
ben čebelar ne sme preslišati je, da 
tam, k jer se varroa pojavi, tudi osta
ne, ker jo z danes znanim i sredstvi ni 
mogoče uničiti.

Prof. dr. Lolina je prikazala znan- 
stveno-raziskovalno in učno delo s 
področja diagnostike, profilakse, te ra 
pije in preprečevanja čebeljih bolezni 
na veterinarski fakulteti v Beogradu. 
Prof. dr. Nežka Snoj je imela skrbno 
pripravljeno predavanje o raznih v r
stah pršic, ki napadajo in ogrožajo 
čebele. Skioptične slike pa so sicer 
zahtevno temo napravile razum ljivej
šo pa tudi zanimivo. Dr. Jovana K u- 
linčeviča iz Beograda so predstavili 
kot strokovnjaka, ki se je ukvarja l s 
selekcijo čebel v Ameriki, k je r so si 
prizadevali za vzgojo matic in čebel, 
ki bi bile odporne proti mrazu, v ro
čini, suhemu podnebju, vetru  in po
dobno. Predavanje so sprem ljale ski
optične slike in diagrami. Žal je bil 
tekst samo v angleščini. Predavatelj 
je  zastopal stališče, da tako, kot raz
vija odpornost varroa, gotovo posta
jajo  rezistentni proti varro i tudi po
samezni čebelji rodovi. Nalogo selek- 
korjev vidi v tem, da posvetijo vso 
pozornost in skrbi razvoju takšne če
bele, ki bo kazala naravno odpornost 
proti varroi. Le tako lahko z«- goto
vostjo računam o na čebelarjenje, ki 
bo ekonomsko rentabilno. Ameriški 
selekcionarji že delajo v tej smeri in 
lahko pričakujem o, da bodo napori v 
doglednem času kronani z uspehom.

Prof. dr. Lea Schm idt je  podrobno 
navedla rezultate sodelovanja čebe
larjev  in sadjarjev, posebno še pri 
opraševanju sadovnjakov s čebelami. 
Navedla je  prim er češnjevega nasada 
v Tugarih pri Omišu, ki im a 30.000 
dreves, pa kljub obilnemu cvetenju 
bodisi niso rodila ali so dala le malo 
plodov. Vzroki so strokovno ugotov
ljeni: premalo je  čebel in premalo 
poliinatorjev.

P IK  Osijek se je lotil preučevanja

pridelkov p ri sončnicah. Ugotovil je 
p rav  zanimive stvari. Na poljih, k jer 
ni bilo čebel, so sončnice dale le okoli 
35 %  plodov v prim erjavi s polji, ki 
jih  je  obletovalo dovolj čebel. Sama 
glava sončnice sicer ni bila nič m a
njša, vendar v veliki m eri prazna; 
odtod torej takšne razlike. PIK  Osi
jek je  delal poskuse s sončnicami tudi 
v Sudanu, vendar tam  razlike v p ri
delkih niso bile tako izrazite. Glede 
na take rezultate je PIK  Osijek skle
nil, da bo imel svoje čebele, in to 
okoli 2000 panjev. Preučevanja so se 
lotili zelo skrbno, zato bi bilo dobro, 
da bi rezultate objavili tud i v Slove
niji.

Prof. Senegačnik se je  zavzel za 
razširitev prevažanja čebel na raz
lične paše. P ri tem  je treba preiti na 
nam eščanje panjev na zato prirejena 
tovorna vozila, ker le tako postanemo 
hitro  gibljivi in nam  je moč izkoristi
ti več paš. Pa tudi ekonomika čebe
larjen ja  je  ugodnejša, odpade težaško 
delo pri nak ladanju  in razkladanju 
panjev. Zavzemal se je za to, da bi 
pridelali doma dovolj medu, saj uvoz 
p ri naših pašah res ne bi bil potreben, 
če bi bili čebelarji sodobneje oprem lje
ni. Žal ni omenil, kako gleda na per
spektivo prevoznih čebelarjev ob po
gojih okužbe z varroo in ob mnogih 
zaprtih pasiščih.

Ing. K lun je  opisal prizadevanje 
MEDEXA pri vzreji matic in se za
vzemal za vzgojo ekonomskih matic, 
pa tudi m atičnikov po nizkih cenah. 
Le tako bi se čebelarji v večjem obse
gu zainteresirali za zamenjavo m atic v 
dveletnem  zaporedju. Nizko ceno pa 
omogoča le racionalna in velikoserij- 
ska proizvodnja, zato Medex zastavlja 
delo tako, da bo ta  cilj dosežen.

Bilo je še veliko drugih zanimivih 
predavanj. M irne druše lahko ugoto
vim, da je bil posvet na izredno visoki 
ravni in se strin jam  z mr. Sulimano- 
vičem, da je  p rav  škoda, ker se ga je 
udeležilo tako malo ljudi. Res je zna
šala vstopnina (kotizacija) din 300
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vendar to ne bi smela b iti ovira, da 
na tako skrbno priprav ljen  posvet ne 
bi prišlo nekaj sto bolj razgledanih 
čebelarjev.

Ob koncu posvetovanja so se ogla
sili še čebelarji. Dalm atinci so poro
čali o močnem drugem  valu varroe 
na otokih in ob obali na celini, drugi 
pa o hudem  prvem  valu na področju 
K nina in okolice. V kninski kra jin i 
so varroo prvič odkrili šele letos. D ru
žine so bile močne, razvijale so se 
norm alno in letina je bila dobra. Med 
letom s prostim  očesom varroe skoraj 
da ni bilo videti v panjih. Septem bra 
so bile družine še norm alne in močne. 
Čebelarji so računali da dve leti ali 
tr i leta ne bodo imeli m rtvih  družin. 
Vendar je  že km alu prišlo razočara
nje. V oktobru je bilo na satih le še 
za dva prsta  čebel in km alu nato 
so pričele družine um irati. Poroče
valec je  navedel svoj prim er, ko je 
v oktobru od sto družin izgubil 80 in 
računa, da jih bo preživelo^ le okoli 5.
V panjih  ni bilo opaziti m rtvih čebel, 
tudi ne pred njimi. Na posamezni če
beli je  bilo opaziti do deset pršic var
roe, pa tudi, da  so čebele močno izle

ta  vale in po vsej verjetnosti um irale 
k je  v  naravi. Ce so v bližino okužene 
družine pripeljali zdravo je kazala že 
v kratkem  času enako stopnjo napa- 
denosti kot druge.

Na otokih so prvi val varroe imeli 
že pred nekaj leti. Večji čebelarji 
so obnovili število družin in že je 
vladalo prepričanje, da jim  varroa ne 
bo delala preglavic, Letos v  jeseni pa 
je  prišel drugi val, ki je kazal enake 
znake kot prej opisani prvi val v 
kninski krajini, le da niso navedli 
število m rtvih družin. Pripovedovali 
so pa, da je bila »roka vsa črna od 
varroe, če so jo dali v panj«.

Navzoči strokovnjaki so ocenili za
devo za zelo resno. Ni bilo razpolože
n ja  za h itre  ocene. Sklenili so, da naj 
institu t za biologijo in patologijo rib 
in čebel pod vodstvom mr. Sulima- 
noviča preuči vzroke in predlaga 
ukrepe za sanacijo razmer. Dr. Ku- 
iinčevič pa je izjavil, da ga to po tr
ju je  v prepričanju, da je treba bio
logijo varroe bolje preučevati, saj 
takšni h itri preobrati nastanejo zato, 
ker varroo biološko še premalo po
znamo.

NASI ZNANI ČEBELARJI

Čeprav smo vam v preteklem  letu  
že predstavili enega čebelarja s K o
čevskega smo se odločili, da vam  
predstavimo tudi Ivana Grajša, pred
vsem  zato, ker ima pri čebelarjenju  
lepe uspehe.

1. Kakšen je bil začetek vašega če
belarjenja?

Čebelariti sem začel leta 1953. Ta
k ra t mi je prijatelj povedal za roj, ki 
je visel na leskovi veji. Ogrenil sem 
ga v izposojen AŽ devetsatar, v ka
terem  ni bilo ne okenc ne m atične 
rešetke. Čebele so seveda pričele g ra
diti gnezdo na stropu panja, kot to 
čebele znajo.

2. K ako ste se učili čebelariti in

kakšne težave ste imeli ko t začetnik?
Nemalo koristnih navodil sem do

bil od znanega čebelarja, pokojnega 
G rabrijana iz Livolda. Uredil mi je 
družino v »mojem« panju. Sate sva 
izrezala in jih  vložila v satnike, vsta
vila matično rešetko, uredila plodišče 
te r dodala okenca. V tem  letu  mi je  
še nekajk rat pregledal in uredil d ru 
žino in ker je zamedila lipa, sva nato
čila 10-litrski lonec.

3. Kaj priporočate m ladim  čebelar
jem  začetnikom?

Malo je dejavnosti, k je r bi bilo 
moč v takem  obsegu združiti prijetno 
s koristnim  kot prav  v čebelarstvu.

Opazovati, kako si čebele urejajo
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življenje, je  doživetje, vedno se dogaja 
nekaj novega. Od n jih  se da m arsikaj 
koristnega naučiti. Ko gre čebelar s 
svojimi čebelami na pašo, še posebej 
v gorski svet, pa ga poleg več ali manj 
polnih sodov veseli še veliko čudovi
tih doživetij. Naj opišem eno:

L eta 1981 sem del svojih čebel po
stavil ob rob jelovega gozda med Ge- 
rovskim krajem  in Vršičem. Postavil 
sem jih  pod lipo, ob pogorišče, ki še 
spominja na m inulo vojno. Seveda 
sem večkrat čez noč ostal pri njih. 
Tudi zato, ker si čebele na tem  pro
storu delijo življenjski prostor z m ed
vedom. V avgustovskem večeru sem 
ob skladovnici panjev ležal v odprtem  
w artburgu  in poslušal čebelice, kako 
po dokaj »medenem« dnevu zadovolj
no šumijo. V lepi mesečni noči se je 
šum enju čebel pridružil cel gozdni 
zbor. V krošnji lipe se je  oglasila sova 
kozača. Po poti, ki pelje čez travnik, 
se je  preletaval legat, to je  nočna 
lastovka in s svojim »riru« dopolnje
val petje čričkov. Okrog 10. ure zve
čer pa se je s pobočja Lividrage ogla
sila m anjša skupina volkov. H itro sem 
stopil iz avtomobila te r sedel na čebe
larski stol ob skladovnici panjev. Vol
kovi so s svojim tuljenjem  kakih 
dvajset m inut dopolnjevali ta  orke
ster. Kakšna simfonija!

»Ob čebeLnjaku je 
vedno prijetno in 

zanimivo«, 
pravi Ivan Grajš

Mladim priporočam  poslušati to 
zvrst glasbe. Od nje bo verjetno več 
koristi kot od tiste, ki nam  jo prek 
radijskih  in TV zvočnikov pošiljajo 
razni »Buldogi«.

4. V  kakšnih panjskih sistem ih ste 
čebelarili in kakšne izkušnje im ate z 
njimi?

V začetku sem čebelaril v AŽ de- 
vetsatarjih , pozneje v desetsatarjih. 
H krati pa sem preizkušal še druge 
panje, med njim i tud i nakladne. Te 
zadnje sem opustil, ker niso prim erni 
za prestavljanje, zlasti ne v gorskem 
svetu, k jer čebelarim.

K er sam izdelujem  panje, sem pred 
18 leti izdelal tud i 20 trietažnih pa
njev, izpeljank z A 2 desetsatarja. K er 
me pa nobeden od navedenih sistemov 
ni povsem zadovoljil, sem na osnovi 
izkušenj z raznim i sistemi izdelal li- 
stovni panj, ki mi vsestransko ustre
za. Panj je po zasnovi podoben A 2 pa
n ju  in se prav tako upravlja od zadaj. 
P rire jen  je  tako, da lahko vanj vsta
vimo od 11 do 28 satov A 2 mere. 
Prednost tega panja je  v tem, da s 
sprem enjeno tehnologijo dosežemo 
boljši razvoj in manjšo porabo časa na 
enoto. Panj sem predstavil širši jav 
nosti 1977 leta na posvetovanju v 
Polju. Danes ga dokaj uspešno upo
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rab lja  že večje število čebelarjev po 
vsej Sloveniji.

5. Kakšno čebelarsko opremo imate 
in kje ste jo nabavili?

Vso čebelarsko opremo si napravim  
sam, razen točila, ki sem ga kupil v 
trgovini Medexa.

6. Katere čebelje pridelke pridelu
jete in kakšen je vaš poprečni pri
delek?

Pridelujem  med, cvetni prah  in pro
polis. Predvsem  pa se ukvarjam  s p ri
dobivanjem  medu. V letih  1970—1979 
sem pridelal poprečno 36 kg, v letu  
1981 p ri družinah, ki so bile na paši 
na območju Roga, 63 kg na panj, pri 
družinah ki sem jih  imel v okolici Ge- 
rova (Gorski kotar), pa poprečno 104 
kilogram e na panj.

7. Kako preprečujete rojenje?
Z  rojenjem  nim am  večjih skrbi. 

Tehnologija čebelarjenja v mojem pa
n ju  v veliki m eri onemogoča rojenje. 
K er v spom ladanskih mesecih vzpored
no z razvojem  družine širim  tudi p ro
stor v panju  od 11 do 28 satov, čebele 
ne čutijo utesnjenosti in je  ro jilni 
nagon m anjši te r znaša približno 7 %. 
Tako sem imel v letu 1980 od 50 družin 
šest rojev, v letu  1981 pa nobenega. 
Sicer pa rojenje onemogočam tudi ta 
ko, da imam do konca kostanjeve pa
še, na katero sem vozil čebele vsa 
leta, zaprta žrela pod matično rešet
ko, s čimer onemogočim matici izhod.
V sredini im a panj dve žreli, tako da 
je eden pod matično rešetko, drugi 
pa nad njo. Seveda pa m oram  v tem  
času enkrat tedensko obiskati čebele 
in pogledati, ali se je v kateri družini 
pojavilo rojilno razpoloženje. Nato 
ukrepam  tako, da takšno družino po
stavim  na kozico, na njeno mesto pa 
vstavim  močan sedem satar z mlado 
matico. Od družine na kozici dodam 
m anjkajoče sate z zalego. Iz drugih 
satov z m atičniki pa naredim  enega 
ali dva plemenilčka. Vse stare čebele 
se skozi priprto  žrelo združijo z vstav

ljeno rezervno družinico. Tako p re
urejeno družino mine želja po »svat
bi«, obenem pa je nabiralna vnema 
spet taka kakor p ri drugih družinah.

8. Kako spomladi pospešujete raz
voj družin?

V prvi polovici m arca ali v prvih 
dneh aprila postavim na lesen pokrov, 
s katerim  je  v zimskem času pokrito 
plodišče, 3 kg sladkornega testa (70 °/o 
sladkorja v prahu, 10%  medu, 10%  
vode). Testo pokrijem  s polivinilom 
tako, da se na njem  kondenzira vla
ga, ki vlaži testo in ga čebele lažje 
jem ljejo. Čebele pa imajo dostop do 
testa skozi štiri luknjice v sredini po
krova. K er je vse skupaj pokrito z 
2 cm debelim iskrapenom, ne pride 
do ohlajanja gnezda, zelo ugodno pa 
vpliva na spom ladanski razvoj d ru 
žine. Seveda začnem v aprilu  širiti 
gnezdo zadaj, kar pa je odvisno od 
vrem enskih razmer.

9. Kaj naredite z voščinami in  kako 
se oskrbite s satnicami?

Tega problem a mi sam em u do zdaj 
ni uspelo rešiti. Voščine skuham  pri 
prijatelju , vosek pa zam enjam  za sat- 
nice pri Medexu.

10. A li sami vzrejate matice in  kako?
Vsakih nekaj let nabavim  15 do 20

matic na plem enilnih postajah, zlasti 
zaradi osvežitve krvi, drugače pa m a
tice vzrejam  sam.

K akor sem že povedal pri prepreče
vanju  rojenja, mi pri zam enjavi d ru 
žine s 7-satarjem  ostane sedem satov, 
s katerim i naredim  dva plemenilčka. 
Ce ni rojilnega razpoloženja, napra
vim um etne prašilčke in tako dobim 
potrebno število rezervnih družin z 
m ladimi maticami. Seveda na te d ru 
žinice še posebej pazim, saj predstav
ljajo osnovo bodočih gospodarskih 
panjev. P ri tem  pa tudi ni težav z 
izletnim i čebelami pri odvzemanju in 
dodajanju.

11. Na kakšen način zam enjujete  
matice in kako pogosto?

Na to vprašanje sem že deloma od-
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Prijetno je na pasišču opazovati 
izredno m arljivost čebel

govoril p ri prejšnjem  vprašanju. P ri 
vstavljanju  rezervne družine pa upo
rabim  še majhno zvijačo.

Vse sate dodane rezervne družine, 
kakor tudi druge sate, ki ostanejo v 
panju, rahlo poškropim z zelo redko 
sladkorno raztopino. Tako pride h itre
je do združitve čebel rezervne družine 
in drugim i čebelami. Za to pa izkori
stim  napravo, ki jo ženske uporab
ljajo za vlaženje perila pri likanju. 
Matice, ki jih kupim, pa dodajam  
drugače, nam reč vedno v 7-satarje. 
Naredim  pa jih  tako, da odvzamem 
drugim  panjem  samo medene sate s 
čebelami in brez zalege. Takšno d ru
žinico krm im  s sladkorno raztopino, 
zlasti če je brezpašna doba. Ko se 
družinica umiri, dodam matico in za 
to uporabljam  dva zelo uspešna nači
na:

a) Matico spustim  na medno obno- 
žinski sat in jo takoj pokrijem  s po
sebno mrežico, veliko 10 x 10 x 1,2 cm,

sat pa nato dodam družinici. P red  tem  
pa ga poškropim z medeno raztopino. 
Matico naslednji dan osvobodim, če 
je niso že čebele.

b) Matico dodajam  enako kot v p r
vem prim eru, le da jo pred dodaja
njem  namočim v tekočino, v katero 
sem stisnil sok brezovega cvetja in 
listja  te r dodal malo medu. K er je 
vonj po bezgu čebelam neprijeten, se 
ogibajo matice, ki je tako odišavljena. 
Sčasoma pa se m atica nabere vonja 
drugih čebel in tako jo sprejm ejo za 
svojo.

12. A li vozite čebele na paše in ka
tere?

Čebele redno prevažam. Če hočemo 
gospodarno čebelariti, jih moramo 
im eti tam, k jer medi. V gorskem sve
tu  imamo zelo dobre možnosti.

Sam vozim na kostanjevo pašo, nato 
včasih v kočevske gozdove ali pa v 
gozdove Gorskega kotarja. Zelo dobri 
pogoji za gozdno m edenje so na ob
močju, ki se razprostira od N otranj
ske pa tja  do B rinja v Liki. V avgu
stu grem  večkrat v Liko, k jer tak ra t 
cveti razno jesensko cvetje kot sm ilj- 
ka, jesenska resa, m aterina dušica, že
pek, ki dajejo prepotrebno hrano za 
jesenski razvoj čebeljih družin, več
k ra t pa ostane dovolj za točenje.

13. Kako točite m ed in  preprečujete  
rop?

Za točenje na pasišču imam pose
bej za to predelano prikolico osebnega 
avtomobila, na katero je pritrjeno  
točilo in posoda za odkrivanje satja. 
Prikolica je urejena tako, da čebele 
ne m orajo v prostor. Sicer pa v »to
čilnici« gospodari žena, jaz pa sem od
govoren za panje in vse drugo okoli. 
S takšno delitvijo dela sem k ar zado
voljen, saj tako iztočiva dnevno po 
štirideset panjev. Uporabljam  štiri- 
satno točilo na ročni pogon, ki je za 
točenje na pasišču kar prim erno.

K ar zadeva preprečevanje ropa pa
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težko odgovorim, ker se m i to do zdaj 
še ni dogajalo. Mislim pa, da je  zelo 
pomembna preventiva za preprečeva
n je ropa, in sicer:

Čebelar mora imeti močne in izena
čene družine. Ž rtve ropa so slabiči, 
zato ti ne sodijo v bližino močnih 
družin. Ob točenju vračajm o iztočeno 
satje pozno zvečer, prav tako krmimo 
v  večernih urah. Sam se držim  tudi 
nepisanega pravila: v brezpašni dobi 
čim manj brskaj po panjih!

14. Kateri je največji problem, ki 
ga imate pri čebelarjenju?

Naj večji problem  v čebelarstvu je  
zadovoljivo izkoriščanje čebeljih paš, 
zlasti gozdnih. Že desetletje se ukvar
jam  s prognoziranjem  paše na jelki 
in smreki. Moram reči, da imam še 
kar srečno roko, vendar se kasneje, 
ko ugotovim, da se je paša resnično 
pričela, težave šele začnejo. Čebele 
je potrebno takoj prepeljati n a  pa- 
sišče, saj vsako odlašanje pomeni, da 
sati ne bodo tako polni, kot bi lahko 
bili. K er pa prevažam  še na klasičen 
način, je  s tem  dela na pretek, še po
sebej zato ker je  včasih potrebno 
prepeljati že po nekaj dneh na drugo, 
donosnejše območje.

To zadevo so nekateri čebelarji lepo 
rešili s prevoznimi čebelnjaki, in kon
tejnerji, vendar pa ob »cirkusu«, ki 
smo ga ustvarili okrog varroe, tudi to 
izgubi svoj pomen.

15. Kako zazim ite čebele?
Čebelarsko leto se začne z zazimlje-

njem  čebel. Držim se načela, da so
dijo v zimo le močne družine. Zato 
opravim  v septem bru zadnji pregled 
družin in določim slabe družine, ki jih 
zamenjam  z močnimi sedem satarji. Od 
odvzete družine vrnem  v panj najbolj
še satje.

Sem pa nasprotnik združevanja sla
bičev. Ce je kaka družina slaba, je 
vedno vzrok slaba matica, te pa ne 
popravimo z nobeno združitvijo. Dva 
združena slabiča bosta sicer laže pre

stala zimo, vendar spomladi ne bo 
zaželenega razvoja. Mimogrede še o 
preleganju! Za zamenjavo m atic mora 
skrbeti čebelar, ne pa čebele!

V prim erno zazim ljenje sodi tudi 
zaloga hrane. Čebele dokrmim sep
tem bra in jim  dodam 15 %  medu. Zad
n ja  le ta  pa sem jih  pustil na  zalogi, 
ki so jo nabrale v Liki.

Čebele zazimim vedno le v plodišču, 
in to tako, da ostanejo na 11 satih. Iz 
panja potegnemo matično rešetko in 
na njeno mesto vstavim  lesen pokrov. 
Vse skupaj pa pokrijem  z 2 cm debe
lim iskrapenom. V tako zazimljeni 
družini ni prepiha, panj pa je dovolj 
zračen, da v njem  ni vlage. To zadnje 
je še posebej pomembno, saj je  vlaga 
glavni povzročitelj noseme, ta  pa je 
huda bolezen čebel.

16. A li je pri vas dobro organizirano 
preprečevanje širjenja čebeljih kužnih  
bolezni?

Ne! Najboljši dokaz za to je  okužba 
z varroo, saj je  po odredbi »obvezen« 
le pregled čebel, ki so bile na paši v 
drugih republikah. Takih čebelarstev 
pa je na Kočevskem manj kakor 2 %>. 
Čebelarsko društvo se sicer trud i in 
prepričuje svoje člane, da naj dajo 
drobir v  pregled, vendar nam  to v 
celoti ne uspe.

Poseben problem  v skrbi za zdravje 
čebeljih družin pa so zdravila. V letu 
1981 je v dolini Kolpe odmrlo veliko 
družin zaradi noseme, pri nekem  če
belarju  več kot trideset in to zato, ker 
čebelarji niso dobili zdravil, čeprav so 
jih iskali že m arca in so poizkusili vse, 
da bi jih  dobili. K er pa je  ravno na 
tem  območju to leto dala hoja po 70 kg 
na panj, si lahko mislimo, kakšna je 
bila gospodarska škoda zaradi pom anj
kanja tega zdravila.

17. Kako naj bi bilo po vašem  m ne
n ju  organizirano pospeševanje našega 
čebelarstva?

Nalijmo si čistega vina! Z ukrepi, ki
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so jih  sprejeli v Zvezi s pojavom var- 
rooze in z neupravičeno zmedo, ki je  v 
zadnjih dveh letih nastala zaradi tega, 
smo dosegli ravno nasprotno, kakor pa 
bi morali. Ali naj to pospešuje čebe
larstvo?!

M ar bi odkrito upoštevali dejstva, 
da imajo varroozo v Aziji in tudi v 
Evropi že desetletja in da čebelarji v 
teh deželah dosegajo lepe uspehe. P ri 
pridelkih na panj, kar je  edino merilo 
uspešnosti, so daleč pred nami, čeprav 
smo mi imeli do leta 1980, ko smo 
»pravočasno« odkrili in hitro  ukrenili 
vse potrebno, »popolnoma« zdrave če
bele.

Pospeševanje našega čebelarstva vi
dim še v temle: Vsak m ora storiti vse 
kar je  v njegovi moči, da bomo lahko 
izkoristili dobre paše, ki nam  jih  ponu
ja  gorski svet Slovenije in sosednje 
Hrvaške. Pokažimo m ladim uspehe, ki 
jih dosegajo napredni čebelarji in jim  
odkrimo možnosti, ki niso majhne. 
P a  še nekaj! Naj večjo pozornost po
svetimo pašnim  razm eram, pa bodo tu
di druge težave manjše.

18. Kakšne naloge naj bi pri pospe

ševanju čebelarstva imela čebelarska 
organizacija?

Naloge sem do neke m ere omenil pri 
prejšnjem  vprašanju. Seveda je  nalog 
na pretek. Na prvem  m estu je izobra
ževanje. Vse preveč je  še takšnih če
belarjev, ki mislijo, da je nekaj pa
njev ob hiši del »garderobe« in jih  p u 
stijo živeti po načelu: »Saj tudi m uha 
živi«. Neposredna naloga v letu  1982 
pa je  enotna metoda pri odkrivanju in 
zdravljenju  varrooze. Le tako bomo 
uspešno čebelarili.

19. Kakšne članke in informacije si 
želite v Slovenskem  čebelarju?

Slovenski čebelar p rinaša dokaj za
nimivo čtivo. P rav  bi bilo, ko bi bilo 
v njem  več strokovnih navodil. Tudi 
članki tistih  čebelarjev, ki im ajo obi
čajno polne sode, so zanimivi. Kako to 
dosežejo? Povprašajte jih!

20. A li ste za svoje delo na področju 
čebelarstva dobili kakšno priznanje?

Dobil sem spominsko plaketo ob 
osemdeseti obletnici ZČDS, priznanje 
Saveza pčelarskih organizacija Jugo
slavije in  red Anton Janša II. stopnje.

KAKO DANES ČEBELARIJO NA MADŽARSKEM
O ISTVAN B O R ŠO Š

Na 4. m ednarodnem  čebelarskem 
sejm u v Somboru je bilo predavanje 
o čebelarstvu na M adžarskem. P reda
val je  gost na kongresu, d irektor Hun- 
garonektarja in član predsedstva Api- 
mondije Šandor Kočiš. K inodvorana 
Mostonge, k jer je bilo predavanje, je 
bila nabito polna. O tem smo p rip ra
vili zapis za bralce časopisa Dobro ju 
tro.

Na M adžarskem čebelari kakih 10 
tisoč čebelarjev, ki imajo okoli 630.000 
čebeljih družin. Približno 98 %> čebe
ljih  družin je v privatn ih  rokah in za
sebniki pridelajo približno 98 %> trž 
nih presežkov medu.

Spomladi medijo na M adžarskem 
vrbe, v rba iva in zgodnje sadje. Oljno 
repico sejejo na okoli 77.000 ha. Cve
tenje oljne repice pogosto kasni, zato 
so čebelarji prisiljeni opustiti pašo na 
oljni repici in prem estiti čebele na 
akacijevo pašo. Čebelarjem  je na voljo
270.000 ha akacijevega gozda (nasada). 
Na inštitu tu  za gozdarstvo se trudijo, 
da bi podaljšali dobo cvetenja bele 
akacije za 5—6 dni in da bi s selek
cijo omogočili še eno, poznejšo akaci
jevo pašo. Do zdaj so posadili 3 m ili
jone sadik pozno cvetoče roza akacije.

Sončnice sejejo na 310.000 ha. Odkar 
sejejo nove, selekcionirane sorte sonč-
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Izkušnje naših 
sosedov so nam  
vedno dobrodošle

nie, je pridelek tudi na teh pašah p ri
bližno enak kot na akacijevih. Letos je 
akacija slabo medila, dobro pa sončni
ca. Do zdaj so okoli 40 %  površin, na 
katerih  gojijo sončnice, posadili z no
vimi vrstam i. Samo nove vrste, zdaj 
že domače, dobro medijo.

Za zdravstveno stanje čebeljih d ru 
žin skrbi inštitut, katerega predstojnik 
je  dr. Jožef Skorcai.

Genetiko čebel raziskuje inštitu t za 
čebelarstvo v Gadeleu, za odkup, pre
delavo in prodajo čebeljih pridelkov 
pa skrbi podjetje Hungaronektar.

V zadnjih desetih letih so pridelek 
medu podvojili. Večletno poprečje je 
20 kg m edu na čebeljo družino. Leta 
1980 so izvozili 10.000 ton medu, za le
to 1981 pa načrtujejo 11.000 ton. P ri
bližno dve tre tjin i tega m edu prodajo 
na zahodno, konvertibilno tržišče.

Doma porabijo samo okoli 40 dkg 
m edu na prebivalca. To je precej manj 
kot v Avstriji, k jer je poraba na p re
bivalca 1 kg, ali v Zahodni Nemčiji, 
k jer ga porabijo 1,20 kg kljub temu, 
da ti državi precejšnje količine uvozi
ta.

Madžarsko čebelarstvo je v pretek
lem petletnem  obdobju doseglo 47 mi
lijonov dolarjev dohodka, za nasled
njih  pet let pa ga načrtujejo za 76 mi
lijonov dolarjev. Poleg tega računajo, 
da z opraševanjem  povečajo dohodek

v poljedelstvu za 14,5 m lijard  forin
tov.

Razumljivo je, da M adžarska vlada 
podpira taka prizadevanja čebelarjev 
in jim  nam enja določeno pozornost.

Čebelar, ki doseže za 150.000 forin
tov letnega dohodka, je z odlokom vla
de oproščen davka.

Med čebelarji je  približno 600 pro
fesionalcev. Poprečna starost se je, po 
nekaj dobrih letinah, zm anjšala na  48 
let. Nastala je  situacija, ko že razm i
šljajo o reguliranju  pokojninske dobe 
za čebelarje. Vlada je  o tem  že odlo
čala, vendar odlok še ni v veljavi.

Madžarsko m inistrstvo za km etij
stvo je  poslalo priporočilo vsem km e
tijskim  organizacijam, da naj čebele 
uporabljajo za opraševanje sadja in 
poljedelskih rastlin. Led je prebit in 
za opraševanje je  na razpolago vedno 
več čebel.

Transport čebel še ni m ehaniziran. 
Delajo na tem, da bodo vključili v če
belarstvo kontejner za 48 nakladnih 
panjev. Računajo, da bi nakladanje in 
razkladanje takega kontejnerja trajalo  
približno trideset m inut. To je zelo 
važno, ker bi samo en dan zamude po
menilo izgubo 5—6 kg na panj.

Za nakup osnovnih sredstev in opre
m e lahko dobi čebelar, ob določenih 
pogojih, 100.000 forintov kredita.
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NOVEJŠA OPREMA V ČEBELARSTVU
P R O F . JA N E Z  M IHELIČ

Tako kakor v vsaki km etijski pa
nogi je tudi v  čebelarstvu nujno po
trebna čim boljša opremljenost s stro 
ji in orodjem. P rav  čebelarstvo pa je 
glede izbire in  kvalitete strojev in 
orodja precej zaostajalo za drugim i 
km etijskim i panogami. Danes si tudi 
v čebelarstvu ne moremo prestavljati, 
da je mogoče uspešno in rentabilno 
poklicno čebelariti brez novejše opre
me in orodja. Seveda je  opremljenost 
posameznega čebelarstva odvisna 
predvsem  od števila panjev, s kateri
mi čebelar čebelari, poleg tega pa tudi 
od njegove specializacije, ali drugače 
povedano, kateri čebelji pridelek v 
glavnem  prideluje.

Danes je še vedno večina čebelarjev 
orientirana na pridelovanje medu, 
vendar pa jih je  že precej, katerim  je 
glavni pridelek ali m atični mleček, 
cvetni prah, propolis ali roji in  m ati
ce.

Med je občutljivo živilo, zato moramo 
imeti zanj primerno posodo

V zadnjem  času se pojavljajo tudi 
možnosti za pridobivanje čebeljega 
strupa in tudi vosek postaja zelo za
nim iv za pridelovanje. Največ strojev 
in opreme potrebujejo predvsem  čebe
larji, ki so orientirani na pridobivanje 
medu, razen če ne pridobivajo izključ
no m edu v satju. V splošnem bi lahko 
razdelili te čebelarje v  tr i skupine:

I. skupina so m ali čebelarji, ki im a
jo do 40 panjev. Ti čebelarji potrebu
jejo klasično čebelarsko opremo, ker 
p ri takšnem  številu panjev lahko še 
ročno opravijo točenje medu in prevo
ze na pašo.

II. skupina so srednji čebelarji, ki 
imajo od 40 do 120 panjev. Ti čebe
larji pa m orajo imeti že nekoliko bolj
šo opremo in stroje. Predvsem  potre
bujejo električni nož za odkrivanje 
satja, točilo na električni pogon na 
osem satov iz nerjaveče pločevine, ko
rito za odkrivanje satja in voščene po- 
krovce, brzoparilnik ali mešalec za p ri
pravo sladkorne raztopine, ki jo po
trebujejo  za krm ljenje čebel, mešalec 
za pripravo sladkornih pogač za spo
m ladansko dražilno krm ljenje. Poleg 
tega pa bi m oral im eti čebelar z nad 
sto panji tudi plinski ali električni to- 
p ilnik za vosek te r ročno prešo za iz
delavo satnic.

K er pa vemo, da danes ni več čebe
larjen ja  na med na stalnem  mestu, ali 
drugače povedano, da so kraji, k jer so 
paše vse leto izdatne in dolgotrajne, 
zelo redki, so srednji čebelarji p risi
ljeni čebele prevažati, če hočejo ren
tabilno čebelariti. Za prevoz potrebu
jejo zato prim erno tovorno vozilo, ka
terega velikost je odvisna od števila 
panjev, ki jih  želimo nanj naložiti.

Obstaja nekaj razlik v zvezi s p re
važanjem  pri čebelarjenju  v listovnih 
A 2 panjih in pri nakladnih LR panjih. 
Slovenski čebelarji v večini čebelarijo
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le tn ik
leto
š tev i lk a

medex
ljubljana, jugoslav ija

VIII
1982 bilten

NATEČAJ

za pridobitev dolgoročnega posojila za povečanje kapacitet primarnega čebe-
larstve

Poslovna skupnost za razvoj km etij
stva in  živilske industrije  Slovenije je 
v  srednjeročni načrt razvoja km etij
stva in  živilske industrije  vključila tu 
di prim arno čebelarstvo. Srednjeročni 
načrt predvideva, da bomo v letu  1985 
dosegli tako količino tržnih pridelkov:

Vrsta
proizvodov

Raven tržnih 
EM pridelkov 

1980 1985
med t 840,0 2.600,0
med v satju t 0,7 5,0
cvetni prah t 12,7 24,0
matični mleček t 0,6 2,0
propolis t 1,2 2,4
vosek t 18,0 24,0

N ačrt predvideva, da bodo udele
ženci program a razvoja in  pridelova
n ja  v  čebelarstvu združevali sredstva 
za pospeševanje izdelave panjev, čebe
larskega pribora, za širitev kapacitet 
čebelarstva.

Da bi dosegli načrtovano količino 
čebeljih pridelkov, v  večji m eri zago
tovili čebelje pridelke iz domačih iz
vorov, zm anjšali uvoz in  s tem  po
membno vplivali na izboljšanje deviz- 
no-plačilne bilance republike, je  Me
dex sprejel in  podpisal srednjeročni 
načrt razvoja km etijstva in živilske in
dustrije  in s tem  prevzel obveznost v 
le tu  1985 doseči načrtovano količino

tržn ih  čebeljih pridelkov.
Z analizam i ugotavljam o, da se če

belarski pridelki v povojnih letih bist
veno ne izboljšujejo. Pomem bne p re
mike opažamo le pri pridelkih cvetne
ga prahu, m atičnega m lečka in  propo- 
lisa, p ri pridelkih m edu in čebeljega 
voska pa ni bistvenih povečanj. Takš
no stanje je  predvsem  posledica p re
m ajhnih vlaganj v povečanje števila 
panjev  in  prevoznih čebelnjakov. Po
večanje drugih čebeljih pridelkov je 
posledica množične uporabe teh  p ri
delkov v paleti naravn ih  poživil, k i jih 
Medex zadnja le ta  p rip rav lja  v  vse 
večjem obsegu. Za organizirano prido
bivanje je  predvsem  pom em bna druž
bena organiziranost čebelarjev. Me- 
dexu je  z vzpostavitvijo kooperacij
skih odnosov uspelo organizirati čebe
la rje  tako, da že predstavljajo  trdno 
osnovo rednega pridobivanja in  pri- 
skrbovanja surovin za predelovalno 
živilsko industrijo  Medexa.

Da bi dosegli s srednjeročnim  na
črtom  predvideni tržni pridelek in  da 
bi ga presegli zaradi potrebe hitrejše 
zam enjave uvoženih surovin z doma
čimi, je  potrebno v prv i v rsti povečati 
število panjev in  čebeljih družin ter 
zgraditi čebelnjake in prevozne čebel
njake.
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Poslovna skupnost za razvoj km etij
stva in živilske industrije  Slovenije je 
v program u investicijskih naložb v 
km etijstvo in ribištvo v letu  1982 
vključila tud i čebelarstvo. Poslovna 
skupnost je  predložila konzorciju '/.a 
določitev prioritetn ih  vlaganj v p ri
m arno km etijsko pridelovanje, da naj 
banka v letu  1982 zagotovi za razvoj 
čebelarstva dolgoročna sredstva v vi
šini 22,800.000 din. Medex bi m oral za
gotoviti iz svojih sredstev 17,160.000 
din in ravno toliko tud i čebelarji kot 
neposredni investitorji. Tako obliko
vana sredstva bi znašala skupaj
57,200.000 din. Z n jim  bi bilo mogoče 
povečati pridelovalne kapacitete za 
7000 gospodarskih panjev in  zgraditev 
po 50 stoječih in  prevoznih čebelnja
kov.

Gospodarska banka L jubljana še ni 
odobrila om enjenih sredstev, zato ne 
moremo objaviti dokončnega natečaja 
za pridobitev posojila, pač pa le n a
tečaj za zbiranje ponudb čebelarjev 
investitorjev. Prosimo čebelarje, ki že
lijo izkoristiti dolgoročno posojilo, da 
na  naslov Medexa: »hp Medex, M iklo
šičeva 30, 61000 Ljubljana«  do 30. 
m arca 1982 pošljejo pismeno prijavo 
za pridobitev dolgoročnega posojila. 
P rijava naj obsega:

1. ime in priim ek čebelarja investi
to rja

2. naslov stanovanja in pošte
3. številko in datum  pridelovalne 

pogodbe z Medexom
4. predračunsko vrednost investici

je, to je  celoten znesek, ki bo obsegal 
bančna in Medexova kreditna sred
stva in  lastna sredstva čebelarja

5. znesek posojila, to je  bančna in 
Medexova sredstva

6. opis investicije, seznam, za kaj 
bodo sredstva uporabili

7. predvideno povečanje pridobiva
n ja  čebeljih pridelkov iz načrtovane 
investicije, po vrsti in količini.

Ko bomo zbrali ponudbe, se bomo 
z banko natančneje dogovorili o po
gojih uporabe kredita  in o tem  čebe
larje  pismeno obvestili. K er bomo ta 
način k red itiran ja  povečevana pridelo
valnih kapacitet čebelarstva uporab
ljali tudi naslednja leta, prosimo čebe
larje , da naše današnje obvestilo vza
mejo z vso resnostjo in  tem eljito preu
čijo svoje možnosti in pripravljenost 
usm eritve v to specializirano km etij
sko panogo, to je  v  pridobivanje če
beljih  pridelkov. K reditiran je omogo
ča, da poklicni čebelarji obseg čebe
larjen ja  bistveno povečajo, priložnost
nim  čebelarjem  in drugim  občanom,
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predvsem  km etom , pa om ogoča, da 
postanejo specializirani čebelarji s sta
tusom združenega kmeta, ki im a po
polno zdravstveno, pokojninsko in  in
validsko zavarovanje v skladu z dolo
čili zakona o združevanju km etov in 
sam oupravnega sporazuma o tra jn e j
šem sodelovanju čebelarjev z delovno 
organizacijo hp Medex, Ljubljana.

Natečaj za zbiranje ponudb za p ri
dobitev dolgoročnega posojila se na
naša na naslednja investicijska vlaga
nja:

1. nakup novih čebeljih panjev
2. nakup čebelarskega pribora
3. nakup čebeljih družin
4. gradnjo čebelnjakov
5. izdelavo in nakup prevoznih če

belnjakov.
Dolgoročno posojilo (70 %  pred ra

čunske vrednosti), k i bi ga lahko po
samezni čebelar pridobil v le tu  1982, 
znese 500.000 din.

Odplačilna doba posojila bo od 8 do 
10 let, s 6 do 8 °/o obrestno mero. 
Končnih pogojev še ne poznamo. Po
sojila bo odobraval k reditn i odbor Me- 
dexa na osnovi dokumentacije, ki jo 
bo predložil čebelar investitor. Posoji
lo bo mogoče uporabiti za nakup pa

njev in čebelarskega pribora pri Me- 
dexu, ki je že organiziral izdelavo pa
njev, za druge tr i nam ene pa bo po
sojilo mogoče uporabiti n a  osnovi se
stavljenih overovljenih računov. Za 
gradnjo čebelnjakov bo potrebno 
predložiti ustrezno gradbeno doku
mentacijo.

Pravico do dolgoročnega posojila 
imajo združeni čebelarji, ki imajo 
sklenjene sam oupravne sporazume o 
trajnejšem  sodelovanju čebelarjev z 
delovno organizacijo hp Medex, tisti 
čebelarji, ki bodo v letu  1982 pristo
pili k tem u sporazum u in s tem  p ri
dobili lastnost združenega km eta, nato 
tisti čebelarji, k i imajo z Medexom 
sklenjene petletne pogodbe o pridelo
valnem  sodelovanju, če bodo pogodbe 
podaljšali do konca vračanja posojila. 
V račanje posojila, preračunanega na 
letne anuitete, bo obvezno s čebeljimi 
pridelki iz povečanega pridelovanja.

P repričani smo, da nastopa novo ob
dobje za čebelarsko gospodarstvo, saj 
se bo to mnogo h itre je  razvijalo kot 
dosedaj. Družbeno organizirano pride
lovanje p rek  Medexove kooperacije, 
u rejeni sam oupravni in dohodkovni 
odnosi, vnaprej zagotovljen odkup z 
znanimi cenami in z udeležbo pri
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skupnem  dohodku, socialna varnost 
združenih km etov-čebelarjev, vse to so 
trdn i temelji, da se občanom, posebno 
na m anj razvitih  in hribovskih po
dročjih, ne bo težko odločiti za poklic

no čebelarjenje. Seveda, delati bo tre 
ba. Brez dela ni jela. Im a pa delo v 
čebelarstvu vsaj eno prednost: je  p ri
jetno!

Franc Š trum belj

POGOJI ZA NABAVO OPLOJENIH MATIC IN MATIČNIKOV

Obveščamo čebelarje, da bodo tudi 
v prihodnji sezoni lahko kupili kvali
tetne m atice in m atičnike po ugodni 
ceni.

Vsa pism ena naročila za zgodnje 
matice bomo sprejem ali najkasneje do 
31. m arca 1982, za vse nadaljn je m a
tice pa najm anj 30 dni pred načrto
vano dobavo. Matice bomo pošiljali po 
vrstnem  redu poprejšnjih naročil in 
plačil na naš žiro račun št. 50100-601- 
10404. Matice in m atičnike bomo p ra
viloma odprem ljali dvakrat mesečno

od konca meseca m aja dalje. O odpre
mi oziroma prevzem u m atic vas bomo 
pravočasno obvestili. Prevzem  matic 
bo po pošti, na željo čebelarja pa tudi 
v našem skladišču, L inhartova 49/a v 
L jubljani.

M atičnike bodo naročniki prevzeli 
izključno v  našem skladišču.

S presežki m atic in  m atičnikov bo
mo ob določenih dnevih oskrbovali če
belarje prek  naše trgovine ČM, Miklo
šičeva 30, Ljubljana.

PREDVIDENA CENA

Kooperanti Drugi

25 matičnikov 
skupno s pasivnim  
inkubatorjem

prevzem
osebno 880 din 980 din

oplojene gospodarske 
matice iz odbranih 
rodov

pošta ali 
osebno 200 din 250 din

Vse inform acije v zvezi z maticam i in m atičniki lahko dobite po telefonu št. 
(061) 311-545, int. telefon 46, vsako sredo in petek od 11. do 13. ure.

DE-KOOPERACIJ A  
Tanja M edved

IV



v AŽ panjih, ki se dajo zložiti v skla- 
danico ali enega na drugega. Zato so 
si preuredili m otorna vozila tako, da 
so ti panji na vozilu vse leto. Drugače 
pa je  z nakladnim i panji, ki jih  je tre 
ba postaviti vsakega posebej. Tu si 
lahko pomagamo pri nakladanju  z dvi
galom na električni pogon, ki ga mon
tiram o na kamion.

III. skupina pa so veliki čebelarji — 
profesionalci. Ti potrebujejo vso opre
mo in vse stroje, ki jih  pozna sodob
no čebelarstvo, če želijo rentabilno če- 
belariti. V to skupino sodijo čebelarji, 
ki imajo več kot 120 čebeljih družin. 
Dohodek čebelarstva s 120 panji pri 
intenzivnem  čebelarjenju že zagotav
lja socialno varnost čebelarja in n je
gove žene te r daje poprečni osebni do
hodek pri nas. Poleg zgoraj naštetega, 
kar velja za srednje čebelarje, potre
buje čebelar s 120 in več panji več
je radialno točilo na  šestnajst sa
tov, stroj za odkrivanje satja, m lin za 
m letje sladkorja, izpihovalnik za izpi- 
hovanje čebel iz medišč, mizarsko de
lavnico za popravljanje in eventualno 
izdelovanje panjev, osnovne mizarske 
stroje, dve motorni vozili za prevoz 
panjev na paše po Jugoslaviji. Čebe
la r z več kot 200 nakladnim i panji pa 
potrebuje tudi hidravlično dvigalo 
m anjše izvedbe za nakladanje in  raz
kladanje panjev. Tudi nekatero dodat
no opremo potrebuje večji čebelar, da 
m u olajšuje delo in pripomore k več
jem u pridelku. Zelo veliki čebelarji 
potrebujejo tudi toplotne zorilne ko
more, v katerih  shranjujejo  medene 
sate pri 42° C. Ta toplotna komora ima 
več prednosti. Med v njej dozori, 
zm anjša se količina vlage v medu, med 
se lepše toči, ni bojazni, da bo v satju  
izkristaliziral, zaradi česar ga ni mo
goče točiti, kar se dogaja pri večini 
naravnih  v rst medu. P ri tem skoraj 
odpade odkrivanje satja, ker pobere
mo sate takrat, ko ga čebele šele p ri
čenjajo pokrivati. Sati z medom so v

Večja čebelarstva morajo imeti mešalo 
za sladkorno raztopino kakršnega ima 

Mirko Pavlin iz Semiča
zorilni komori toliko časa, da je vlaga 
v medu okoli 18 %, za to pa je  potreb
no pri akacijevem  m edu tr i dni.

Vse tr i skupine čebelarjev potrebu
jejo tudi posodo za med, ki m ora biti 
iz nerjaveče pločevine ali iz m ateriala, 
ki je  predpisan za živilsko industrijo; 
razlika je  samo v velikosti.

Večji čebelarji potrebujejo tudi čr
palko za med, ki je zelo koristna pri 
filtriran ju  medu skozi m režaste filtre.

V svetu že zelo veliko uporabljajo 
tudi centrifuge za voščene pokrovce, 
ki na osnovi centrifugiranja ločijo med 
od voska. Tako si prihranim o zamudno 
in nepraktično pranje pokrovcev in 
pridobimo kvaliteten vosek.

Tudi čebelarji, ki čebelarijo na 
cvetni prah, m atični mleček in pro
polis, potrebujejo glede na število pa
njev nekatera specifična orodja. P o 
b iranje mlečka si olajšajo z vakuum 
sko črpalko, cvetni p rah  sušijo v su
šilniku za cvetni prah.

Omenjena oprema je potrebna, a je 
za m arsikaterega čebelarja pri nas še 
predraga. Za večjo produktivnost bo
mo m orali naše čebelarstvo m oderni
zirati in opremiti, k ar pa ne bo mo
goče brez boljše ponudbe čebelarske 
opreme.
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MOJ NA Č IN  ČEBELARJENJA
BRANKO RELIC

Ko sem čebelaril še na klasičen na
čin, kot večina čebelarjev p ri nas, sem 
naletel na mnogo težav, ki jim  ni
sem bil kos. V začetku, ko sem imel 
manj panjev, sem lahko opravil sam 
vsa dela. Pozneje pa, ko sem jih  imel 
več, tudi nad 50, so nastale težave. 
M arsikdaj sem m oral iskati pomoč 
drugih, da sem opravil vse, kar je 
bilo neodložljivo.

1. Cebelariti sem začel pred 25 leti. 
Kupil sem 3 panje (položke) s čebe
lami. K er s tem i panji nisem bil za
dovoljen, sem pričel povečevati če
belnjak z dadanblatovkam i. V te pa
nje sem vložil precejšnja denarna 
sredstva in  da bi se mi ti izdatki 
izplačali, sem m oral voziti če
bele na pašo. Z dadanblatovkam i sem 
bil zadovoljen, vendar je  bilo pri njih  
slabo to, da so bile neprikladne za 
prevažanje. P an ji so se počasi iztro
šili in treba je bilo m isliti na obnovi
tev. Odločitev je bila težka. Ali naj se 
preusm erim  na panj, ki je prim eren 
za prevažanje ali naj ostanem pri 
dadanblatovkah. Položke nisem hotel, 
ker je imela preveč omejen prostor, 
pa tudi preširoka je  in zavzame pre
več prostora. Odločil sem se za listov- 
ni panj. Vendar za katerega? Z AŽ pa
nji nisem hotel n iti pričeti, ker je za 
naše vojvodinske bogate paše prem aj
hen. Odločil sem se za Locov listovni 
panj, ki je  mnogo večji in sem menil, 
da im a dovolj prostornine za velike 
količine medičine. Vendar sem se 
uštel. Niti ta  panj ni bil dovolj velik, 
da bi mogle čebele popolnoma izkori
stiti intenzivno medenje. Poleg tega 
ni praktičen za točenje.

Po letih čebelarjenja z Locovim li- 
stovnim panjem  je  spet prišel čas, ko 
je  bilo treba panje obnoviti. In zopet 
nisem vedel, kaj bi ukrenil kajti tudi 
Locovi listovni panji me niso zado

voljili. Odločil sem se in obdržal ne
kaj Locovih listovnih panjev. Imel 
sem še osem starih  DB panjev. Oskr
bel sem si še štiri F arrarjeve  panje in 
jih  naselil s čebelami. Š tiri leta sem 
čebelaril z vsemi tem i vrstam i panjev, 
opazoval, p rim erjal in ugotavljal, ka
teri od n jih  bi mi najbolj ustrezal. 
Končno sem se odločil za F arrarjev  
nakladi panj. Naj povem zakaj!

— F arrarjeva  naklada je  lažja od 
LR in zato prim ernejša za prestav
ljanje, zlasti, ko je polna.

— Gnezdo povečujemo z dodatno 
naklado in ne z vstavljanjem  posa
m eznih satnikov.

— Če pravilno in smotrno p re
stavljam o naklade, se čebelje družine 
povsem dobro razvijalo, celo bolje 
kot v drugih vrstah  panjev, pa tudi 
z rojenjem  ni težav.

— K er so satnice nizke, se p ri vi
sokih tem peraturah  ne krivijo.

— Zaradi nizkih satnikov imamo 
lepo ločeno satje z medom in satje z 
zalego. Zato nikoli ne pride do tega, 
da bi morali iztočiti med iz satov, 
v katerih  je  tud i zalega.

— P ri visokih satih se dogaja, da 
je del sata izpolnjen z zrelim  medom, 
del pa z nezrelim. Se pravi, da čebele 
v nizkih satih prej pokrijejo celotno 
površino. Imamo torej po vsej povr
šini zrel ali nezrel med.

— Sati se p ri točenju skoraj nikoli 
ne lomijo.

— Nizki sati so zelo prim erni za 
pridobivanje m edu v satju.

— Nizke naklade so zelo uporabne 
kot prašilčki pri vzreji matic. V eni 
nakladi lahko prezim ita dve družinici.

— Pregled čebeljih družin je  p re 
prost. Privzdignem o zadnji del nak la
de in  čebele se zaradi dima um akne
jo v zgornji del. Tako imamo lep 
pregled nad stanjem  v družini: kak
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šna je družina, koliko jo je in ali so 
m atičniki itd.

Res je, da je  ta  panj nekoliko draž
ji, se pa  to iz navedenih vzrokov 
splača in če znamo izkoristiti vse n je
gove prednosti, lahko dosežemo še 
večje in boljše rezultate.

2. Imel sem problem, kako ohraniti 
rezervno satje. Dolgo sem ga hranil v 
rezervnih nakladah in ga žveplal. 
V endar je  bilo zaradi velikega števila 
panjev težko zavarovati satje pred vo
ščenim moljem. Poleg tega pa so če
bele spomladi nerade posedale na žve
plano satje. Ugibal sem, kako to za
devo rešiti.

Nekoč sem razm išljal, kako živijo 
čebele v naravi. V gornjem  delu d re
vesne dupline zbirajo in hranijo  zim
sko zalogo, v spodnjem delu pa je 
gnezdo, k jer se na začetku zime raz
vijejo bube. Hrano torej jem ljejo od 
spodaj navzgor tako, da so v zgodnji 
pomladi spodnji deli sata nezasedeni. 
Tega praznega satja molji ne n ap a 
dajo. Podobno je v koših. To pa zato, 
k er čebele gradijo gnezdo nad izletno 
odprtino in ko izletajo, prehajajo  prek 
tega satja in tako čuvajo satje pred 
molji. Ko pa je vreme hladno in če
bele ne izletavajo, tudi molji m iru
jejo  in metulj ne zalega jajčk.

To razm išljanje mi je dalo idejo, da 
presežek satja prestavim  pod plodišče 
tako, da so prazni mediščni sati na 
podnici, satniki polni čebel in hrane, 
pa nad njimi. G ornja odprtina m ora 
biti zaprta, ker s tem  prisilimo čebe
le, da gredo prek praznih mediščnih 
satov, ki so spodaj. Spomladi se je  iz
kazalo, da je bilo takšno skladiščenje 
praznih satov izredno uspešno. Ugo
tovil pa sem še nekaj, na kar sploh 
nisem računal. K er se družina dobro 
razvija in m atica zaleže vse sate v 
gornjem  delu (plodišču), čebele ne ob
čutijo tesnobe in se ne pojavi rojilno 
razpoloženje. K er se v  odvisnosti od 
moči družine m atica pomika navzdol, 
ob glavni paši (akacija) pa prestavim

Dobro točilo je za vsakega čebelarja 
zelo pomembno

prazne sate nad plodišče, m atica ne 
m ore navzgor, ker so čebele vse praz
no satje zapolnile z nektarjem . Ro- 
jilnega nagona pa ni, ker so vse če
bele zaposlene.

3. V naših pogojih zazim ljenja na
stane problem  vlage v panjih. Znano 
je, da je največ vlage na stranicah 
panja.Da bi rešil to nevšečnost sem 
prišel na to, da sem iz vsakega panja 
oduzel po en sat stranske sate pa m a
lo odm aknil od stene panja. Tako sem 
dobil prazen prostor med steno panja 
in satnicami. Razmik je  2 cm. S tem  
sem omogočil pretok zraka in odveč
na vlaga je  bila odstranjena.

N ekateri sodobni čebelarski pisci v 
zahodni Evropi, posebno v Nemčiji in 
Avstriji, propagirajo visoko podnico, 
ker da p ri visoki podnici čebele bolje 
prezim ujejo zaradi m anjše vlage in 
zato satje ne plesni. Čeprav jaz nimam 
visoki podnic, dosegam enake rezul
tate, ko prestavljam  prazne mediščne 
naklade pod plodišče. Enako kot pri
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visoki podnici je  tud i p ri meni pozimi 
pod gnezdom prazen prostor, k jer so 
prazni mediščni sati, v katere odteka 
vodna para in ogljikova kislina, ki 
počasi izginja skozi izletno odprtino.

4. Čebele sem krm il v jeseni v 
prvi polovici septem bra. Družine so 
šle v zimo z dovolj hrane; zaradi m aj
hnega števila m ladih čebel jo je  osta
jalo  v satju  še veliko. Pozimi sem imel 
veliko m rtvic na podnici, ker čebe
le zaradi izčrpanosti ob predelovanju 
sirupa niso mogle dočakati pomladi.

Da bi mogle čebele predelani/ sirup 
pokriti in tud i zato, ker imam čebel
n jak  precej oddaljen, pristopi do pan
jev pa je zaradi terena in slabega ce
stišča precej otežen, sem pričel krm ili 
za zimo že okoli desetega avgusta. Ta
ko so imele čebele dovolj- časa, da so 
pokrile predelani sirup, jaz pa sem 
lahko m irno čakal na čas, ko je  bilo 
potrebno čebele zazimiti.

Zgodaj pomladi, ko sem čistil pod- 
nice, sem le tu  in tam  našel kako m r
tvico. Pozneje sem v Pčelaru št. 9/79 
prečital članek prof. Bogoljuba Kon- 
stantinoviča o izčrpavanju čebel pri

krm ljen ju  s sirupom  in o prednostih 
krm ljenja v avgustu. O tem  dr. Kon- 
stantinovič piše takole:

P ri predelavi sirupa sodelujejo 
predvsem starejše čebele. Čebele izle
žene v ju liju  in avgustu, se h itreje  
iztrošijo in imajo krajšo življenjsko 
dobo. Se pravi, da te  čebele ne bodo 
zazimljene in bo zato zimska gruča 
sestavljena zi čebel, izleženih iz jajčk, 
ki jih  je  m atica zalegla v drugi polo
vici avgusta in v septem bru. Odtod 
izhaja teorija o izčpavanju starejših 
čebel v jeseni, kar praktično pomeni, 
da je treba pravočasno likvidirati te 
čebele iz zimske gruče. To teorijo za
govarja vse več čebelarskih praktikov 
pa tud i teoretikov.

5. Prevozi čebel predstavljajo  za vse 
čebelarje enega najtežjih  del. Dokler 
sem čebelaril z listovnim i panji, ni bi
lo težav. Ko sem prešel na. DB panje 
in pozneje na F arrerjeve panje, so na
stale nevščečnosti z nalaganjem  in p ri
trjevanjem  panjev na vozilo. Vemo, da 
m orajo b iti panji med prevozom čvr
sto pritrjen i. Ta problem  sem rešil 
tako, da sem na podnici in na vsaki 
nakladi na zgornji stran i napravil po 
dva utora. Na spodnji stran i naklade 
in pokrova sem prevrta l dve odprtini, 
skozi katere so prišli zatiči. Tako sem 
preprečil, da» bi med vožnjo prišlo do 
drsenja naklad. Kom pletni tovor pan
jev pa sem opasal s plastičnim  tra 
kom in dobro zategnil s sponko v ob
liki črke W. Trakovi so stalno na pan
ju  tako da p ritrd itev  pan ja  ne tra ja  
več kot minuto. Vse to je moč p rip ra
viti že nekaj dni pred odhodom. Ne
posredno pred odhodom samo zapre
mo izletne odprtine in je  moč takoj 
na  pot.

Seveda težav s tem  še n i  konec po
sebno zdaj ko je delovna sila vsak dan 
dražja. Težko je  dobiti delavca, ki bi 
pomagal p ri prevozu čebel. Za naša 
m ala čebelarstva pa se nakup dvigala 
ne izplača, ker je  predrago. Ostane 
nam  samo to, da si čebelarji med se
boj pomagamo. (nadaljevanje)

Tudi črpalka za med nam prihrani 
mnogo težaškega dela
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PREŠANE ALI VLIVANE SATNICE
L O JZ E  KASTELIC

Satovje dobre kakovosti je  prvi po
goj za uspešno čebelarjenje, hkra ti pa 
tudi ponos slehernega čebelarja. Da 
bi si oskrbeli kakovostno satovje, si 
moramo oskrbeti ustrezne satnice, ki 
jih  bodo čebele z najm anj truda po
tegnile v sate.

Ustrezno kakovostne satnice izdelu
jemo za zdaj samo še iz čistega če
beljega voska. Znanosti do danes še 
ni uspelo najti kakršnegakoli nado
m estila za čebelji vosek, dasiravno je 
to velika želja čebelarskih strokov
njakov, kajti do čistega čebeljega 
voska p riti ni lahko. Poskusi, da bi 
čebeljemu vosku prim ešali zemeljski 
ali rastlinski vosek, ki so m u zviša
li tališče, se ni obneslo. P rav  tako do 
danes še ne ustreza! plastika, dasirav
no dosegajo strokovnjaki na tem 
področju v zadnjem času pomembne 
uspehe.

Da je tem u res tako, nam  najzgo
vorneje povedo same čebele, ki se 
vidno upirajo vsemu, k a r ni iz čis
tega voska. S trokovnjaki so ugotovili, 
da im a čebelji vosek svojevrsten 
električen naboj, ki edini ustreza če
belam. Vsaka prim es ali druga u m et
na snov im a drugačen naboj, ki od
bija ali celo draži čebele, zato se, če 
le morejo, tak i prim esi ali um etni 
snovi ogibajo in jo  sprejm ejo le, če 
jih  v to prisilimo.

Seveda pa se tudi pravi čebelji vo
sek med seboj močno razlikuje. Raz
like nastajajo tako med fizično kakor 
tudi kemično obdelavo voska: pri
spravilu voščin, kuhanju in topljenjui 
voska te r pri izdelavi satnic. Vosek 
m enja fizikalna oziroma kemična 
svojstva.

M olekularne lastnosti m enja čebe
lji vosek tudi med stiskanjem  ali pre- 
šanjem. Postaja prožnejši in je  lažje 
raztegljiv. To lahko spoznamo po raz

liki med prešanim i in vlivanim i sat- 
nicami.

Prešanq ali stiskane satnice delamo 
tako, da vosek p ri tem peraturi, ki je 
blizu tališča, med valji stisnemo v 
bolj ali manj debele ploskve. Ko se 
ohladijo, te ploskve ponovno prešamo 
oziroma stiskamo z drugim i valji; ti pa 
so že oprem ljeni z odtisi satnih osnov, 
ki jih  vtiskamo (vgraviramo) v plosk
ve. Tako dobimo lahko povsem tanke, 
hk ra ti pa izredno prožne satnice, da 
jih lahko zvijamo v zvitke poljubne 
velikosti. Iz razvitih zvitkov si zatem 
lahko čebelar sam nareže satnice, 
kakršne ustrezajo njegovim satnikom. 
S prešanim i satnicam i lahko delamo 
tud i p ri nižjih tem peraturah, k er so 
zaradi prožnosti slabo lomljive.

P ri nas izdeluje prešane satnice 
Pčelarska centrala v Zagrebu, ki ima 
moderne stroje, tako za valjanje plos
kev kakor tudi za vtiskavanje (gravi
ranje) satnih osnov. V Am eriki pa. se 
je  na prim er uveljavila praksa, da če
belarji nabavljajo pri prodajalcu le 
voščene ploskve, če seveda tudi teh ne 
izdelujejo sami. Potem pa s pomočjo 
m ajhnega strojčka z dvema valjem a 
sami vtiskujejo satne oziroma celične 
osnove v te ploskve.

Do voščenih ploskev pridem o lahko 
tudi tako, da pomakamo mokro desko 
iz trdega lesa v raztopljen  vosek to
liko časa, da se na njej nabere ustrez
na debelina voska. Kot zanimivost naj 
navedem, da izdeluje voščene ploskve 
na ta, pri nas že dolgo znani način 
tudi velečebeslarstvo Miell Acapulco, 
ki ima 20.000 panjev.

Vlivane satnice delamo tako, da 
vlivamo raztopljen vosek neposredno 
bodisi med valje, ali pa med plošče 
ročne stiskalnice z vgraviranim i satni- 
mi osnovami. Take satnice so ponava
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di debelejše in zelo krhke, tako da v 
hladnem  z njim i praktično ne moremo 
delati n iti jih razpošiljati'. V livane 
satnice že več desetletij izdeluje DO 
Medex iz Ljubljane.

Spričo tega, da lahko izdelujemo 
prešane satnice mnogo tanjše od vli- 
vanih, se poraja vprašanje prihranka 
voska. Ce bi namreč, izdelovali za 
polovico tanjše satnice, kot jih  zdaj, 
kar je  tehnično povsem izvedljivo, bi 
p ri vsaki p rihranili skoro pet deka
gramov voska. To pa so količine, ob 
katerih  bi se veljalo zamisliti.

O tem  ne razm išljam o samo mi, 
am pak tudi v svetu. Pa ne samo raz
mišljajo, am pak tudi preizkušajo. Ta
ko so denimo v Sovjetski zvezi s po
skusi dokazali, da čebele iz debelejših 
satnic h itreje  potegnejo satne celice, 
tj. zgradijo satje kot pa iz tankih. 
Vzrok vidijo v tem, da čebele s tan j
šajo dodane satnice, p ri čemer porabi
jo presežek voska za nadograjevanje 
celic. Z drugim i besedami: voska jim 
ni treba šele izločiti, ker ga imajo do
volj že v  debelejši satnici. Da je  tem u 
res tako, dokazuje tudi, da je  pona
vadi prazen, na novo zgrajen sat celo 
lažji, kot pa dodana satnica.

Zdi pa se, da praksa takšnega na- 
ziran ja ne opravičuje povsem. P rem a
lo je  nam reč upoštevan prilagojevalni 
faktor, ki ne le da je  v čebelji druži

ni vedno bolj ali manj navzoč, temveč 
v veliki m eri usm erja tudi dejavnost 
tako posameznih celic kakor tudi vse 
družine. Takšno ali drugačno usm er
jan je  pa narekujejo trenu tne potrebe 
v družini.

Tako je  na prim er znano, da se pri 
čebelah dojiljah, če ni potrebe, doba 
izločanja mlečka znatno skrajša. In 
nasprotno: če so potrebe večje, se ta 
doba podaljša, ali se celo izločanje po~ 
novno začne.

Podobno se dogaja tudi z izloča
njem  voščenih lističev za gradnjo 
satja. Če ni potrebe po gradnji, se za
čne izločanje le v izjem nih prim erih, 
tako, da včasih najdem o neporabljene 
voščene lističe celo na dnu panja. V 
glavnem  pa velja pravilo, da se raz
vijejo čebelam voskovne žleze tak ra t, 
kadar potrebujejo Vosek, bodisi za 
gradnjo satja ali za pokrivanje medu. 
Dodane debele satnice pa jim  dajejo 
dovolj voska za eno in drugo. To pa 
po vsej verjetnosti destimulira< čebele 
graditeljice za izločanje voska iz če
sa r sledi, da je  v končni fazi pridelek 
voska manjši.

Gledano iz tega zornega kota ne bi 
bilo napak ponovno preučiti vpliv de
beline satnic na izločanje voska pri 
čebelah in  se šele nato odločiti za de
belejše ali tanjše satnice, ki jih  ka
nimo izdelovati.

O LANSKI ČEBELJI LETINI NA KOČEVSKEM
J 0 2 E  GRABRIJAN

Ze nekaj časa zbiram  podatke in se 
pripravljam , da napišem  o letini v le
tu  1981. 2 e  več piscev se je  pohvalilo 
z ne vem kako dobro letino na Kočev
skem. P a ni tako. Zdaj imam pred se
boj že dvanajsto številko SČ in če bo 
moj članek zagledal v njem  beli dan, 
bomo govorili že o lanski letini.

Predlansko leto se je  ob dnevu m rt
vih ohladilo in  je  zasnežilo. Nastopila 
je  huda in dolgotrajna zima. O svečni
ci se je  prikazalo le nekaj čebel na le 
delen izlet in zima se je potegnila do 
7. marca, ko je  šele bil p ravi izlet.

V dolini Kolpe od izvira navzdol je 
odmrlo veliko čebel; nekateri pravijo,
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Le čebelnjaki, ki jih 
lahko hitro 

prestavljamo bodo 
izkoristili najboljše 

paše pravi trenutek

da blizu polovice. Zaradi hude zime je 
bila tudi poraba hrane večja, kar je 
zimovanje še poslabšalo, posebno še, 
če h rana ni bila prim erna.

V drugi polovici m arca so zacvetele 
jelša, leska, pomladansko resje in 
vrba. Družine so se hitro razvijale, ta 
ko da smo v drugi polovici aprila že 
nastavljali, k ar se zgodi le redkokdaj. 
Maj je bil aprilski. Saj je bilo trina jst 
deževnih dni in še pet s plohami. Tako 
je bilo treba čebele krm iti.

V začetku jun ija  je zamedila sm re
ka. Dnevna bera je bila okrog 2 kg na  
panj. Tako smo okrog 12. jun ija  za
vrteli točila. Po 16. jun iju  pa je mede
nje v jugovzhodni sm eri od Kočevja 
popolnoma prenehalo. To je sm er od 
Kočevja proti Poljanski dolini in proti 
Kostelu. Naslednje dneve so čebele ob
letavale lipo in  travnike, vendar je 
tehtnica pokazala dnevno bero le do 
20 dkg.

Drugače je  bilo v severovzhodni 
sm eri od Kočevja, posebno na področ
ju  vasi Cvišlerji, Zeljne, Klinjavas. Tu 
je  sm reka m edila še v juniju . Tako so 
čebelarji na tem  koncu še drugič za
vrteli točila. N ekateri so potočili tudi 
30 kg na panj.

Ves ta  čas smo opazovali in priča
kovali, kaj bo dala hoja. S kočevski
m i krožkarji in tov. Grajšem  smo se 
napotili v vznožje F ridrihštajna. Tudi 
na mojem pasišču v Spodnjem logu, 
k jer je  dovolj hojevega gozda, pa tudi 
drugod so bili sledovi m edenja hoje 
neznatni. Tako sem že mislil, da bo 
eno skromno točenje vse. V endar mi 
čebelarska žilica ni dala miru. Išči! 
Kdor išče, včasih tudi najde. S tov. 
Grajšem  sva jo m ahnila v Rog, k jer je 
bilo na podrasti malo pokapano. Zato 
sva se ra je  odločila za prevoz v  Gor
ski kotar s tov. Veseličem. Izkazalo se 
je, da sva ravnala prav.

Naj nadaljujem  še o Kočevski. Hoja 
je  zamedila tudi na Kočevskem, toda 
le v višjih legah; to so Fridrihštajn , 
Mestni v rh  in Rog. Tako so čebelarji 
Kočevske okolice zavrteli hojevca še 
enkrat, nekateri pa tudi dvakrat. K ra t
ko pa so potegnili tisti čebelarji, ka
terih  čebele niso dosegle višjih leg.

Ko se pogovarjam  s čebelarji, izvem 
kaj čudne rezultate. To je, da so eni 
točili samo enkrat. Med tem i bi bil tu 
di jaz, če ne bi prepeljal čebel iz Spod
njega loga v Gorski kotar. Drugi so 
točili dvakrat, trik ra t, najsrečnejši šti
rikrat.
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S ČEBELAMI SKOZI ŽIVLJENJE

(Nadaljevanje)

Ko se začne paša, ponovimo isto 
operacijo kot p ri »pološkah«. Naklado 
z matico odstranimo, matično rešetko 
zamenjamo z rešetko iz žice, naklado 
z matico pa spet postavimo nazaj; 
žrelo pa odpremo. Vse čebele, ki bodo 
poletele na pašo z naklade z matico, 
bodo priletele skozi spodnje žrelo v 
medišče. Zgornja naklada, k jer je m a
tica, bo izgubila vse čebele zbiralke, 
tako da sploh ne bo prišlo do težnje 
po rojenju. Če bi ugotovili, da je p re
več zalege pri matici, lahko odstra
nimo nekaj satov zrele zalege in jih 
položimo v kak pomožen panj. To na
redimo tudi v prim eru, da se takoj za 
akacijevo pašo nadalju je kaka druga.

Po dveh pašah sem ločil veliko 
družino v dve norm alni te r eni dodal 
matico iz pomožnega panja.

Tudi če se je  zgodilo, da je bila 
paša prekinjena zaradi slabega v re
mena, je taka močna družina vseeno 
dala dober pridelek.

To lahko pojasnimo takole: velika 
množica čebel je imela m ajhno za
lego za prehranjevanje, hk ra ti pa 
je  bila koncentracija čebel velika.

Več naših znanih praktikov, ki so 
uporabili ta moj način, je bilo 'izredno 
zadovoljnih z doseženimi rezultati.

POT DO BOLJŠIH MATIC
Minilo je že 55 let, odkar sem začel 

vzrejati matice. Na tej dolgi poti sem 
si pridobil dragocene izkušnje, ki sem 
jih  že posredoval našim  čebelarjem  v 
svojih delih. Razen na svoje izkušnje 
sem se opiral tudi na znanstvena od
k ritja  in bogato prakso svetovno zna
nih čebelarjev: P. M. Komarova, K. K. 
Mihailova, Gontarsokog, Peeret-M ai- 
sonneuve in drugih. Posebno pa sem 
preučeval teorije največjega genetika 
današnjega časa Adama K ehrleja iz 
Buchfasta.

Z leti sem prešel od m alih plem enil- 
nikov z dvema, trem i ali štirim i sat
niki na norm alne satnike z 1,5—2 kg 
oziroma s 15—20 tisoč čebelami z ve
liko m edu in cvetnega prahu, k je r se 
v sredi m atice valijo in dozorijo, k jer 
ostanejo do uporabe oziroma dokler ne 
zaležejo dve generaciji čebel te r po
kažejo ali so podedovale dobre last
nosti, da dajejo veliko medu, da so 
m irne in da nim ajo nagnjenja k ro je
nju. Če imajo te lastnosti, potem so 
selekcionirane, zelo plodne matice. Za 
vzrejo takih  m atic m ora čebelar imeti 
že razvit, prefinjen občutek, da lahko 
loči dobro od boljšega.

Imamo tr i osnovne faktorje, ki jih 
moramo upoštevati, da dobimo plodno 
matico. To so: letni čas, starost ličink, 
te r število matičnikov, katere dodamo 
družini. Vse po vrsti bomo pojasnili.

Najbolj plodne m atice se dobijo spo
mladi, ko se že same družine lotijo 
gradnje matičnikov. To pomeni takrat, 
ko so panji nabito polni s čebelami, z 
zalego in medom. Vzrejo matic delimo 
v praksi na zgodnjo — predsezonsko, 
srednjo in pozno. Zelo priporočljiva je 
zgodnja vzreja. Če bi čebelarju  uspelo 
vzrediti kvalitetne m atice do začetka 
aprila te r jih  razm estiti v gospodarske 
družine, bi tako preprečil rojenje. No, 
redke so tako tople pomladi, ko lahko 
že do aprila vzredimo močne in plod
ne matice. Za naše podnebje se n a j
bolj obnese srednja vzreja, in sicer, ko 
je  paša na akaciji. Poskusil sem tudi 
pozno vzrejo, vendar sem ta  način za 
vedno opustil. Minilo je obdobje na
ravnega razmnoževanja, p rav  tako pa 
ni več takih  spom ladanskih paš, kot so 
bile.

Tako torej vzredimo matice, ko je 
sezona paše. Ob takih pogojih lahko 
dobimo matico velike plodnosti. P ri iz
biri ličink za presajanje nisem upošte-
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Čebelarji ČD 
Ljubljana na 

obisku pri Josipu 
Belčiču, kjer smo bili 

zelo prisrčno 
sprejeti

val nasvetov starejših  avtorjev, da lah
ko vzgojimo matico iz vsake ličinke, če 
ličinka ni s tara  več kot tr i dni. K er sem 
vedel, da ličinke takoj, ko se izležejo, 
začnejo čebele h ran iti s hrano, ki ima 
posebno sestavo in  da je starost ličin
ke zelo pomembna za bodoči razvoj 
matice, sem uporabljal za vzrejo le ne
kaj u r  stare ličinke. To sem delal s 
kletko-izolatorjem.

K valiteta m atice je  odvisna tudi od 
števila matičnikov, ki jih dodamo dru
žini, ki vzreja matico. Če je število 
m atičnikov majhno, dobimo plodno 
matico s številnim i jajčnim i cevčica
mi in z velikim  prem erom  sperm ate- 
ke, v kateri je shranjeno seme. Take 
krepke m atice so izredno plodne. Ve
mo, da so najbolj plodne m atice tihe 
zamenjave, toda kljub tem u čebele n i
koli ne izdelajo več kot dva ali tr i m a- 
tičnike. Zaradi tega nikoli nisem do
dal družini več kot 10 matičnikov.

Poleg treh  naštetih  faktorjev je  še 
nekaj takih, ki jih  ne smemo zanema
riti. Vedno sem zelo kritično izbral 
družino, ki je  vzredila matico, tako 
da je  vedno imela ustrezne lastnosti. 
Enako sem ravnal p ri izbiri družin za 
vzrejo trotov. Samo iz mladega, letoš
njega satja  lahko dobimo močnega, vi
talnega samca. Zaradi tega sem izrezal 
spodnjo polovico satja iz satnika zra
ven zalege, da so čebele zgradile novo 
satje za trote.

Če je  bila zgodnja spom ladanska pa
ša onemogočena zaradi slabega vrem e
na, sem take družine hranil.

P rim arna naloga trotov je, da opla
jajo matice. Trot prenaša dedne last
nosti matice, svoje mame, na matice 
in čebele delavke. Zato je  pri vzreji 
matic zelo pom em bna tudi vzreja tro 
tov. Družini, redniku, nikoli nisem dal 
več kot eno serijo matičnikov v  vzre
jo. Ugotovil sem namreč, da je  vsaka 
naslednja serija dajala občutno manj 
vredne matice.

Upošteval sem vse pomembne de
javnike tega zapletenega procesa in 
dobil močne, kvalitetne matice, ki so 
tudi brez laboratorijskega pregleda in 
brez seciranja dokazovale svojo veliko 
plodnost. Uspeh me je  opogumil in šel 
sem dalje. Pričel sem pariti matice 
pod nadzorstvom. Zgledoval sem se pri 
tehle entuziastih: Kölerju, Ambroazu, 
Helbergu. Opiral sem se na zakon o 
dednosti; vse skupaj sem dobro prem i
slil in se zelo previdno lotil dela. Bal 
sem se, da ne zaidem na nenaravno 
pot, ki im a lahko zelo negativne po
sledice, in sicer incest (križanje v so
rodstvu).

Po uspešno opravljenem  delu je na
stala čebelja družina, katere potomci 
so 35 let ohranili svoje lastnosti, in si
cer: dober pridelek, m irnost te r nero- 
jivost, kar je  značilno za družine, ki 
s preleganjem  m enjajo matico.
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Pred časom, ko sem bil še poln ener
gije, sem se odločil, da bom vzrejal 
m atice za prodajo. Veliko truda sem 
vložil v to delo. Po uspešnem delu, ko 
sem že imel m atice za prodajo, sem se 
začel ozirati za kupci. Kupcev ni bilo. 
T akrat mi je  bilo jasno, da nisem v 
Ameriki, am pak v deželi, ki je bila v 
razvoju čebelarstva med zadnjim i v 
Evropi.

Prišel je  čas, ko je v zavest čebe
larjev  prišlo spoznanje o vrednosti 
m ladih matic, posebno pa tistih, ki so 
selekcionirane, Ta napredek je treba 
pripisati čebelarskemu tisku, predava
njem  in splošnemu napredku čebelar
stva. Povpraševanje po m aticah je  bi-

Belčičeva prikolica 
z listovnim i panji po 

Locu

lo čedalje večje, moje možnosti pa če
dalje m anjše, dokler niso popolnoma 
usahnile. P reostaja mi samo še ena 
možnost, da kakega posameznika, ki je 
priprav ljen  posvetiti se vzgoji matic, 
■nesebično in tem eljito vpeljem  v delo 
in mu pomagam priti do boljših m a
tic.

Pripis uredništva:

S tem  končujemo pripoved čebelar
ja  Josipa Belčiča, ki nam  je v svojem 
obširnem  prispevku orisal svojo plod
no in zanimivo čebelarsko pot polno 
iskanj in ugotovitev, iz katerih  se lah
ko m arsikaj naučimo tud i danes. Za 
njegov trud  se mu lepo zahvaljujemo.

TRI NOVE SERIJE DIAPOZITIVOV
FRANC SIVIC

Ko smo pred nekaj leti izdelali tri 
zbirke diapozitivov (biologija čebel, 
čebelja paša in čebelarjeva opravila), 
še daleč nismo slutili, da se bo ta  izo
braževalni pripomoček tako priljubil 
med čebelarji v naši in tudi v  sosed
nji republiki.

Zaradi izrednega zanim anja so km a
lu zagledale luč sveta še druge serije: 
vzreja in odbira, čebelarska tehnolo
gija, čebelji pridelki, čebelja paša 2.

del, prevažanje čebel, bolezni čebel 
te r panjske končnice. S tem i zbirka
mi smo praktično zajeli celotno čebe
larsko problem atiko in v glavnem  za
dovoljili vse potrebe naročnikov. Toda 
razvoj v čebelarstvu napreduje.

V zadnjem  času so se pojavili novi, 
boljši in ekonomsko bolj upravičeni 
načini čebelarjenja v AŽ in LR panju, 
ki so v praksi že preizkušeni in zaslu
žijo, da se z njim i seznani tudi širša
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čebelarska javnost. V letu  1981 smo te 
tehnologije posneli na filmski trak  in 
zdaj že lahko ponudimo čebelarjem  
naslednji dve seriji diapozitivov: če
belarjenje v LR panju  (36 diapozitivov) 
in čebelarjenje z zaklado (36 diapoziti
vov). Delno smo obdelali čebelarjenje 
v nakladnih panjih  že v seriji čebelar
ska tehnologija, kar pa seveda še zda
leč ne zadostuje. V tej novi zbirki smo 
prikazali tiste ukrepe, s katerim i do
sežemo vrh  razvoja čebeljih družin 
pred pašo, ki sočasno preprečijo n a
stanek rojilnega razpoloženja te r nam  
omogočajo sprotno vzrejo m atic v  go
spodarskih panjih  in v prašilčkih. Z a 
čebelarje, orientirane n a  gozdno pašo 
(smreka, kostanj, jelka), smo izbrali 
načine, ki jih  uporabljata inž. K rasnik 
iz avstrijske Koroške in tov. Brglez 
iz Žalca. Za tiste na Prim orskem  in v 
P rekm urju , k jer imajo glavno pašo na 
akaciji, pa smo izbrali Belčičevo me
todo.

Z birka »Čebelarjenje z zaklado« je 
nastala po poglobljenem in kritičnem  
študiju  raznih poskusov, da bi listov-1 
ni AŽ panj prilagodili sodobnim zah
tevam, pri čemer smo izvrgli vse t i
ste rešitve, ki zahtevajo kakršnokoli 
spremembo osnovnega standardnega 
panja.

V ožji izbor smo vzeli Pislakov p ri
klopnik in Frančičevo zaklado. P red
vsem smo obdelali celoten postopek 
čebelarjenja z zaklado, o kateri smo v 
našem glasilu že brali in se je do danes 
v praksi odlično izkazala. Z njo se pro
stornina AŽ panja poveča za dobrih 50 
odstotkov, pridelki pa so lahko tudi do 
100 %  večji kakor v klasičnem AŽ pa
nju.

Ves čas, kar ustvarjam o serije dia
pozitivov s področja čebelarstva, po
svečamo posebno pozornost tudi čebe

larski botaniki. R ezultat tega je  Če
belja paša 3. del, ki je  nedavno izšla.
V njej so podrobno prikazane najvaž
nejše vrste vrb, ki rastejo p ri nas, da
lje številne vrste  detelje, nekatere no
ve medovite rastline, npr. euodija, pa 
tudi nekaj pomembnih m edovitih ra s t
lin iz sosednje Hrvaške (svilnica, m et- 
vica, oblasti glavač). Zbirko sklepa ne
kaj diapozitivov o gozdnem medenju. 
Verjetno bomo z naslednjo, to je če
trto  serijo o čebelji paši, to temo do
končno obdelali.

Vsako serijo sprem lja, kot je že obi
čaj, ustrezen tekst. Kdor se želi v do
ločene tem e še bolj poglobiti, im a na 
voljo dodatno literaturo, npr. Belči- 
čev način čebelarjenja, Debelakovo 
brošurico o uporabi zaklade, Simičeve 
medovite rastline in drugo.

M orda še nekaj besed o kvaliteti ko
pij naših diapozitivov. Ta se z upora
bo vedno boljših (in tudi dražjih) m a
terialov stalno boljša. Na lanskem  tek
m ovanju v M ehiki smo želeli sodelo
vati z našim i originali. Prosili smo 
predstavnike SPO J-a iz Beograda ka
kor tudi nekatere uslužbence trgov
skih podjetij, ki so potovali v Mehiko, 
naj vzamejo s seboj našo serijo o me- 
doviti flori Jugoslavije in jo izročijo 
organizacijskemu odboru kongresa. 
Žal nam  nihče ni mogel (ali hotel) 
ustreči. Ni nam  preostalo drugega, ka
kor da na hitro izdelamo kopije in jih 
po pošti pošljemo v Mehiko. Origina
lov pošti nismo zaupali, ker so za nas 
preveč dragoceni in se na takšni poti 
vse preveč radi izgubijo. V tekm oval
nem delu kongresa so nas torej zasto
pale kopije, ki so nam  priborile sre
brno medaljo. No, prihodnji m edna
rodni kongres bo čez dve leti na M ad
žarskem  in tedaj bomo že našli način, 
da bodo prišli v tekm ovalni izbor naši 
originali.
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SEJA PREDSEDSTVA ZVEZE ČEBELARSKIH ORGANIZACIJ 
JUGOSLAVIJE

Seja predsedstva je bila 20. novem
bra 1981 v Beogradu s temle dnevnim  
redom:

1. poročilo z m ednarodnega kongre
sa čebelarjev Apimondije v Acapulcu

2. predlog načrta  predsedstva SPOJ 
za 1981/82

3. načrt samoupravnega sporazuma 
o osnovah plana razvoja čebelarstva 
Jugoslavije

4. predlog finančnega načrta  za leto 
1982

5. osebni dohodek strokovnega se
k re ta rja  SPOJ

6. predlog za spremembo sta tu tarn ih  
odredb ob pogojih kolektivnega vode
n ja

7. vprašanja in predlogi
Po vseh točkah dnevnega reda se je 

razvila živahna in konkretna razpra
va, ki jo lahko strnem o v naslednje:

V okviru načrta  dela predsedstva za 
leto 1981/82 je treba izdelati akcijski 
program, ki bi bil osnova za postopke 
službenih delegacij in razstavljavcev 
na m ednarodnih prireditvah v sklopu 
Apimondije.

Dopolniti je  treba program  dela 
predsedstva za 1981/82 na osnovi spre
jetih  smernic. Sklenili so, naj vse če
belarske zveze pošljejo v decembru 
svoje pripom be in predloge na predlog 
načrta  sam oupravnega sporazum a o 
osnovah plana razvoja čebelarstva Ju 
goslavije, da bi napravili popravke in 
izdelali dokončen načrt.

Resna razprava je tekla o finanč
nem načrtu  SPOJ za leto 1982 in za 
prihodnje; iskali so rešitve za norm al
no delo SPOJ. Med drugim  so predla

gali, naj bo v letu  1982 članarina 15 
din. Več predlogov je bilo tudi o tem, 
kako vključevati SPO J v okviru skup- 
iosti.

Ugotovili so, po dosedanjih izkuš
njah, da enoletni m andat predsednika 
SPOJ ni prim eren, ker se zečete ak
cije ne morejo dokončati in se zato ka
že potreba po dvoletni m andatni dobi 
z možnostjo ponovne izvolitve. Izbrali 
so komisijo, ki bo priprav ila predlog 
za to spremembo in druge mogoče 
sprem em be in jih  predložila do p ri
hodnjega zasedanja skupščine.

O m orebitnih sprem em bah je treba 
seznaniti vse zveze, da jih  bodo tudi 
one upoštevale v svojih statutih.

Ponovno so razpravljali o možnosti 
tiskanja kongresnega gradiva in pred
lagali, naj vse kongresne refera te  poš
ljejo predsednikom  posameznih sekcij, 
ki bi v mesecu decem bru 1981 opra
vili selekcijo in korekture, nato pa 
sklenili pogodbo s tiskarno.

Predsedstvo je  bilo inform irano o 
možnosti preskrbe s sladkorjem  za po
trebe jugoslovanskega čebelarstva. Go
spodarska zbornica Jugoslavije je  spre
jela zahtevo SPO J do 1500 ton slad
korja  za potrebe čebelarjev v Jugo
slaviji vključijo v  plan. Če bo ta  ures
ničen, bodo odobrene količine sladkor
ja  razdelili po republikah in pokraji
nah.

Pokrajinskim  in republiškim  zvezam 
so priporočili, da s pristojnim i institu 
cijam i rešujejo nesporazum e ob pro
blemih, ki zakonsko niso urejeni. V te
žavah, ki zadevajo bolezni čebel, pa 
naj se dogovarjajo s pristojnim i vete
rinarskim i inšpekcijam i in  dosežejo 
prim erne rešitve.
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KROZKARJI OS SMAST SMO SODELOVALI 
NA OBČNEM ZBORU ČD TOLMIN

K rožkarji Osnovne šole Sm ast im a
mo novo šolo, ki so jo zgradili po po
tresu. Smo podružnična šola od prve
ga do četrtega razreda in spadamo k 
m atični šoli Simon Gregorčič v Koba
ridu. Na šoli imamo organiziran ce
lodnevni pouk. V tej zgradbi preživi
mo ves dan. Za pouk imamo tako do
volj časa. Na šoli nam  je  lepo tudi za
to, ker imamo več krožkov. Nekaj vam  
jih  naštejem : šahovski, krožek za roč
no delo, vrtnarski, dram ski in seveda 
čebelarski krožek.

Čebelarski krožek je zaživel v  le
tošnji pomladi. Konec aprila je našo 
šolo obiskal Janko Melinc, član uprav
nega odbora čebelarskega društva Tol
min. Sporočil nam  je  sklep vašega 
društva, da bi na naši šoli radi usta
novili čebelarski krožek. Z veseljem 
smo sprejeli vašo pobudo. Naš tovariš 
Ljubo S trgar nam  je  obljubil tud i po
moč p ri teoretičnem  pouku.

M aja meseca nam  je  naš sedanji 
m entor za praktično delo Janko Me- 
lincen prinesel na šolo A 2 panj in p ra- 
šilček. Dobili smo tudi nekaj satnikov, 
satnic, zaščitne rokavice in  klobuk. To 
sta nam  podarila tovarna Medex in 
Čebelarsko društvo Tolmin.

Takoj smo se lotili dela. Satnike 
smo v nekaj dneh zažičili in tudi u trli 
satnice. Sredi jun ija  pa je  bil v našem 
panju  že prv i roj. Podaril nam  ga je 
vaš čebelar Franc Uršič iz Sužida.

Vsak dan smo opazovali čebele, ka
ko gradijo svoj novi dom. Zasilni če
belnjak smo si postavili blizu šole. Ti
ha želja pa nam  je  bila, da bi imeli 
p ravi čebelnjak. Svojo željo smo spo
ročili na matično šolo in v Tolmin te 
m eljni organizaciji kooperantov. De
narno pomoč sta nam  oba obljubila. 
Nekaj dni pred koncem lanskega šol
skega leta smo z združenim i močmi 
obeh m entorjev in  nas postavili čebel
njak. Vanj bomo lahko postavili devet 
panjev. Zdaj stoji v čebelnjaku že pet 
panjev: dva AŽ panja, dva prašilčka 
in en opazovalni. Tega nam  je naredil 
mentor.

Poleg praktičnega dela lepo napre
dujemo tudi v spoznavanju življenja 
čebel, seznanjamo se z njihovim  raz
vojem, prehrano, nego in pridelki.

Radi delamo v čebelarskem krožku 
in radi bi naše delo nadaljevali, ko bo
mo zapustili šolo v Smasteh in  prišli 
na Kobariško. Mnogo nas je, ki že zdaj 
razm išljam o o tem, da bomo imeli 
lastne čebelnjake, ko bomo veliki.

O DELU NAČRTIH IN USPEHIH ČEBELARSKEGA 
KROŽKA NA OŠ KOBARID

Na naši šoli smo ustanovili čebelar
ski krožek šele januarja  letošnjega leta 
na pobudo občinskega čebelarskega 
društva. V krožku deluje 15 učencev 
in učenk višjih razredov osnovne šole.
V zimskih mesecih smo predelali teo

retični del program a Čebelarskega p ri
ročnika za začetnike. V poletnih me
secih pa smo praktično delali s čebe
lami. Letos smo že točili naš p rv i mod 
in ga izročili šolski kuhinji. Tako so 
sadove našega dela okusili vsi učenci
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naše šole. Na čebelarska opravila nas 
požtvovalno navaja izkušeni čebelar 
Maks Kurinčič. Občinsko čebelarsko 
društvo in zveza čebelarskih društev 
Slovenije pa sta nam  strokovno in po 
možnostih tudi m aterialno pomagala.

Krožek razpolaga zdaj z dvema 
panjem a, dvema prašilčkom a te r dve
m a parom a rokavic in klobukov. To 
pa je  gotovo premalo za norm alno de
lovanje. V prihodnje bi ga radi raz
širili. Povečali bi število panjev in 
nabavili točilo in drug čebelarski in
ventar. Za pomoč bomo zaprosili zve
zo čebelarskih društev Slovenije in 
delovno organizacijo Medex. Upamo 
pa, da nas tudi matično društvo ne bo 
pustilo na cedilu. Najbolj pa nam  je 
potreben čebelnjak. Brez njega čebe
larski krožek sploh nei more delovati. 
Začasno gostujemo s čebelami p ri tov. 
Kurinčiču. Radi pa bi izdelali sodoben 
čebelnjak s točilnico medu in shrambo 
za čebelarski inventar. Služil bi tudi 
čebelarskim  krožkom na podružničnih 
šolah. To so prav gotovo ambiciozni 
načrti. Toda s pomočjo delovnih or
ganizacij, bi zamisel uresničili. Pomoč 
so nam  že obljubile nekatere delovne 
organizacije. Delovna organizacija 
Planika Kobarid je  prevzela pokro
viteljstvo nad krožkom. Soško gozdno 
gospodarstvo nam  bo pomagalp z le
som. OS Kobarid nam  je priskrbela 
lokacijo. Pomoč nam  je  obljubila tudi 
tem eljna organizacija kooperantov. 
Čebelarsko društvo pa nam  že ves čas 
strokovno pomaga. Člani krožka pa bi 
pomagali z delom.

Z zgraditvijo čebelnjaka in s p ri
m erno opremljenostjo bi bile dane 
možnosti za kvalitetnejše oblike dela:

za pionirsko čebelarsko zadrugo po 
vzoru iz Podčetrtka.

K ljub kratkem u delovanju je kro
žek dosegel pomembne uspehe. Med 
drugim  smo se udeležili srečanja m la
dih čebelarjev v Novi Gorici in p re
jeli posebno priznanje. Zelo vidni so 
naši uspehi na področju izobraževa
nja. Občutek imamo, da je  naše delo 
pripomoglo k večji p riljubljenosti če
belarstva na Kobariškem. N ekateri 
člani krožka čebelarijo z lastnim i pa
nji. To je  vsekakor dokaz, da bo os
novni nam en krožka, vzgojiti čebelar
ski naraščaj dosežen.

Člani krožka smo pripravljeni de
lati. Vendar je razum ljivo, da zahteva 
uspešno delo določene m aterialne po
goje, sicer še tako navdušenje ne bo 
rodilo zaželenih uspehov. Ob tej p ri
liki bi se rad i vsem, ki so nam  kakor 
koli pomagali, iz srca zahvalili. Po
sebej smo dolžni zahvalo Maksu 
Kurinčiču, ki nas s svojim bogatim 
znanjem  uspešno seznanja s čebelar
skimi opravili, nas vodi k pravilnem u 
odnosu do čebel in narave te r n as  ta 
ko vzgaja, da bomo postali dobri če
belarji. Zahvalili bi se radi čebelar
skemu društvu, ker je  spoznalo, kako 
velikega pomena je čebelarska vzgoja 
za mladega človeka, ki se s pomočjo 
nje spet vrača k naravi te r tako bo
gati sebe in okolico.

Potrudili se bomo, da bomo zaupa
n je opravičili. Želimo, da bi še naprej 
uspešno sodelovali in sklepamo s če
belarskim  pozdravom:

Naj medi!
Čebelarski krožek 
na OS Kobarid

OBVESTILO
V zalogi imamo razširjen ponatis PRIROČNIKA ZA ČEBE

LARSKE ZAČETNIKE.
Knjigo dobite pri zvezi čebelarskih društev Slovenije, Can

karjeva 3, L jubljana. ZČDS
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NAS ČEBELARSKI KROŽEK
Čebelarski krožek na osnovni šo

li I. SPUB Toneta Tomšiča v Dobre
polju smo ustanovili 9. oktobra 1979. 
T akrat nas je bilo le nekaj učencev, 
pozneje pa se je  število povečalo na 17 
članov. Skoraj vsi smo bili zelo aktiv
ni. V lanskem  šolskem letu je  obisko
valo krožek 20 učencev, letos pa k ar 
26. T retje leto obiskuje krožek še 10 
učencev, drugo leto 9 učencev, Eno 
leto so obiskovali krožek le trije  učen
ci. Nekaj se jih je izpisalo, prijavilo 
pa se je letos še 12 novih krožkarjev. 
Tako se število iz leta V leto veča.

Izmed članov krožka smo izvolili 
predsednika, ta jn ika  in blagajnika. 
Vsi člani smo sklenili, da bo vsak 
prispeval iz svojih sredstev manjšo 
vsoto (20,00 do 50,00 din) v skupno 
blagajno. Z denarjem  pa si bomo 
spomladi nabavili satnice.

Naš m entor in predavatelj je Lojze 
Miklič, ki je tud i predsednik čebelar
skega društva Dobrepolje. Predavan
ja  imamo enkrat tedensko. K er pa 
prihaja tov. Miklič iz Ljubljane, se 
vsako leto dogovorimo, da so v zim
skih mesecih predavanja na štirinajst 
dni, v spomladanskih in jesenskih pa 
vsak teden. Predstavniki krožka se 
udeležujemo tudi občnih zborov če
belarskega društva, k je r poročamo o 
delu krožka.

Na zadnjem  občnem zboru so če
belarji predlagali, naj se krožek ime
nuje po pokojnem dobrepoljskem  če
belarju  Jožetu Mikliču, za katerega so 
menili, da je  bil zelo aktiven že od 
rane mladosti. Bil je  napreden čebe
la r in  je imel čebele zelo rad. Učil! je 
čebelarje ne le v dobrepoljski dolini, 
am pak tudi v širši okolici.

Sola nam  je  dodelila prostor na 
šolskem zemljišču, k i smo ga izbrali z 
našim m entorjem . Dobrepoljski čebe
larji pa so nam  postavili čebelnjak, 
pri čemer smo pridno pomagali. Če
belnjak je  oživel 27. m aja 1980. Ob 
tej prilik i so čebele izletavale iz dveh

panjev, ki sta nam  jih  podarila dva 
aktivna čebelarja. Žal pa so nam  po
zimi pomrle, saj je bila zima prehuda. 
Letošnjo pomlad pa smo dobili kar 
tr i  čebelje družinei in iz ene smo na
točili prvi med in ga podarili šolski 
kuhinji. Z njim  smo se vsi posladkali 
p ri šolskih malicah.
Od zveze čebelarskih društev Slo

venije smo prejeli en A2 panj in en 
opazovalni panj, Medex nam  je po
daril en A2 panj, 20 satnic, 5 klobu
kov z mrežo in 5 parov rokavic. Men
tor nam  je sam izdelal kozico in si- 
palnik, kupil pa je še razno drobno 
orodje. Km etijsko zadrugo Dobrepolje 
smo zaprosili za pokroviteljstvo, pa 
nam  je  tudi ta  podarila en AŽ panj.

Letos so dobrepoljski čebelarji praz
novali 60-letnico obstoja čebelarske 
organizacije v Dobrepolju. N a tej p ro
slavi smo sodelovali tud i člani čebe
larskega krožka, pomagali pa smo 
tudi p ri ureditvi čebelarske razstave. 
Ob tej prilik i so čebelarji razvili tudi 
svoj društveni prapor.

K  čebelarskem u krožku hodimo ze
lo radi, saj se tam  zelo veliko nau
čimo, čeprav smo včasih tudi malo 
nem irni in nas m ora m entor m iriti, 
kot čebele, če so preveč sitne. V šol
ski knjižnici imamo nekaj knjig o če
belah, prejem am o tudi Slovenski če
belar, vse to si izposojamo in pridno 
prebiram o. P ri krožku uporabljam o 
PRIROČNIK ZA ČEBELARSKE ZA
ČETNIKE, m entor pa nam  predvaja 
tud i diapozitive, ki si jih izposodi pri 
zvezi čebelarskih društev, kolikor jih 
lahko dobi. Učimo se o razvoju čebel, 
čebeljih bivališčih nekoč in danes, 
zgradbi čebele, prezim ovanju čebel, 
paženju in pripravi blazin iz, valovita 
lepenke in stiropora, o čebeljih p ri
delkih, čebeljih boleznih, sovražnikih 
čebel, o potrebi čebel za pospešen raz
voj km etijstva in sadjarstva.

Jožica Vodičar
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Osmrtnice

JANEZ VOLK

Rodil se je na Pri
morskem leta 1898. Po
tem ko je odslužil voja
ški rok v Mariboru, se 
je preselil na obronke 
Slivniškega Pohorja v 
Radizel, kjer je našel 
marljivo družico in od
lično gospodinjo in za
čel kmetovati kot na
preden hribovski kmet. 

Njegovo domačijo pa je že od vsega za
četka krasil vzorno urejen čebelnjak. 
Njegovo srce je prenehalo biti pozimi, 
tik pred pomladjo, ko so se čebelice pri
čele prebujati iz zimskega sna.

Dragi Janez, z veliko bolečino v srcu 
smo čebelarji sprejeli vest o tvoji smrti. 
Tembolj še zaradi tega, ker se zavedamo, 
da smo izgubili naj vzorne j šega člana na
še družine, starosto našega članstva ter 
zglednega čebelarja in kmeta. Tvoje od
like so bile velike, saj si bil kot vzoren 
kmet tudi vzoren čebelar, tako da smo 
se ob tebi vsi učili. Kljub temu, da si bil 
že v letih, si rad in z veseljem  prihajal 
na seje čebelarske družine in bil aktiven 
član. Vedno si si utrgal čas tudi za če
belarstvo in čebelarsko organizacijo. Znal 
si pridobiti sinove za kmetovanje in po
skrbeti za naslednika svojim ljubljenkam  
čebelicam. Tako bo tvoja kmetija ena od 
redkih na obronkih Pohorja, ki jo bo še 
po tvoji smrti krasil čebelnjak. Da si to 
svoje poslanstvo s tako ljubeznijo opra
vil, ti gre še posebno priznanje, saj ve
mo, da ti je okupator takrat, ko so bili 
otroci najbolj potrebni matere^ ženo od
peljali v taborišče, od koder se ni nikoli 
več vrnila.

Zveza čebelarskih organizacij Slovenije 
se je zaradi tvojih velikih prizadevanj 
odločila in dobil si odlikovanje Antona 
Janše I. stopnje. S tem smo se ti hoteli 
le malce oddolžiti za tvoje delo, ki ne 
more biti nikdar poplačano. Trudili smo 
se in te bomo posnemali, vendar se za
vedamo, da bo ostala med nami velika 
vrzel, ki je ne bomo mogli kmalu zapol
niti. Sam si si postavil s svojim zglednim  
življenjem  lep spomenik, ki bo ostal v 
srcih čebelarjev in vseh krajanih, ki so 
te poznali.

Čebelarska družina RACE

JOŽE PIHLER

Dne 26. junija 1981 nas 
je presenetila vest, da je 
prenehalo biti srce Jo
žeta Pihlerja, člana če
belarske družine Raden
ci.

Luč sveta je uzrl 24.1. 
1926 v Kamenščaku pri 
Ljutomeru. Čebele je 
vzljubil že v otroških le 
tih, ker je bil tudi oče 

čebelar. V letu 1962 si je zgradil vzoren 
čebelnjak na Kapeli z 10 panji. Za čebele 
je vedno našel čas in zanje je res dobro 
skrbel. Tudi v zadnjih štirih letih kljub 
bolezni ni nehal čebelariti, kar je dokaz 
velike ljubezni do čebel, saj je pri njih 
našel tolažbo.

Dobrega in vestnega člana bomo ohra
nili v trajnem spominu. Čebele bodo vsa
ko leto obiskovale cvetje na njegovem  
prezgodnjem grobu. Naj počiva v miru in 
naj mu bo lahka domača zemlja.

Vsem sorodnikom pokojnega Jožeta 
ponovno izrekamo iskreno sožalje člani 
čebelarske družine Radenci.

CD Radenci

ALBSN KOPAČ

Prav pred koncem m i
nulega leta smo viški 
čebelarji izgubili enega 
osrednjih članov druži
ne, dragega Albina. Več 
kot polovico svojega 72- 
letnega življenja je po
svetil čebelam. Bil je do
ber čebelar in zvesti 
član naše družine polnih 
40 let. Čeprav je viška 

družina že bolj maloštevilna, je bil po
kojni Albin tisti, ki je povezoval član
stvo in dvigal zavest med čebelarji. Svo
jo prizadevnost je pokazal še posebej v 
zadnjih 20 letih, ko je bil nepretrgoma 
blagajnik družine. Mnogo let je bil tudi 
delovni član upravnega odbora čebelar
skega društva Ljubljana.

Za svoje požrtvovalno delo je prejel 
priznanje red Antona Janše III. stopnje.

Med nami bo ostal kot vzor pravega 
čebelarja, zvestega člana in dobrega pri
jatelja.

Čebelarska družina Vič
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ALOJZ LOVRENČIČ

Kljub njegovi starosti 
se težko sprijaznimo z 
mislijo, da je za vedno 
nehalo biti plemenito 
srce našega marljivega 
čebelarja Alojzija.

Poleti, ko gredo de
lovni ljudje v razne kra
je nabirat si novih mo
či, je on po 74 letih živ
ljenja tiho odšel k več

nemu pokoju.
Pred njegovim zadnjim domom smo se 

za hip ustavili, da mu povemo poslednje 
besede v slovo, ker se bomo poslej sreče
vali le še v spominih.

Rodil se je v prešerno veselih Sloven
skih goricah, ki se še brez tovarn napa
jajo z deviškim zrakom, v vasi Smolin- 
cih pri Cerkvenjaku.

V tistih mladih, brezskrbnih letih, ki 
vsem tako hitro, prehitro minejo, mu je 
šola na Cerkvenjaku dala temeljito os
novno znanje. Po osnovni šoli se je izučil 
za mizarja. Pozneje je kot mojster delal 
v Lokavcih, kjer si je zgradil hram z de
lavnico in čebelnjakom.

Po odhodu hitlerjancev, ki so križev- 
sko šolo v notranjščini popolnoma razde

jali, nam je pokojni Lovrenčič kot izred
no požrtvovalen in prizadeven človek 
priskočil na pomoč in brezplačno izdelal 
šolsko pohištvo za dve učilnici. Težko je 
najti primer tolikšne velikodušnosti in 
prizadevnosti, kot je odlikovala tega na
šega vzornega čebelarja.

S svojo ženo je vzgojil 6 otrok v dobre, 
delovne ljudi naše socialistične družbe.

Leta 1945 se je vpisal v čebelarsko dru
štvo Križevci, ki slovi na daleč po svo
jem čebelarskem domu.

Tovariš Alojzij Lovrenčič je bil napre
den mož. Ob svojem poklicu, ki je terjal 
večino dnevnega časa, si je vendar utrjal 
prenekatero urico za čebelice. Tako kot 
v svoji stroki je bil tudi kot čebelar ved
no na tekočem. Ni zaostajal za novimi 
izsledki in odkritji na obeh področjih.

Ob prvi večji čebelarski proslavi v 
Križevcih in v SR Sloveniji sploh je le 
ta 1973 prejel od čebelarjev najvišje dru
štveno priznanje.

Če velja, da si svoja življenja ovred
notimo z dobrimi, plemenitimi deli, velja 
to tudi za našega Alojzija. Spominjali se 
ga bomo kot skrbnega, poštenega, dobro
hotnega in požrtvovalnega človeka.

Bučkovci, 16. decembra 1981

VABILO
Medobčinska zveza čebelarskih družin M aribor bo imela svoj redni letni 

občni zbor v nedeljo, 21. februarja 1902, s pričetkom  ob 8.30 v dvorani Drav
skih elek trarn  v M ariboru, V etrinjska ulica 2/II. Vljudno vabljeni!

IO MZCD MB

OBVESTILO
MZČD M aribor obvešča čebelarje, da bo čebelarska poslovalnica od 1. ja 

nuarja  1982 dalje odprta vsako sredo in petek od 14. do 18. ure in vsako 
soboto od 7. do 12. ure. IV1ZČD 1V1B

OGLASI
KUPIM avtobus ali kamion, preurejen  v čebelnjak z naseljenim i panji. 

Ponudbe s podrobnim opisom pošljite na naslov: Stevo Mikulič, 11300-Sme- 
derevo, 27. m arta br. 20 tel.: (026) 23-184

PRODAM 2 LR panja z družinam i.Slavoljub Selimovič, Nad lekarno, po
šta Bovec



INCA — 1NJECTA A G
CH — 5723 Teufenthal (Schweiz)

Generalni zastopnik za Jugoslavijo 
SLOVENIJALES — TOZD PRO
LES PE 120-1
61000 LJUBLJANA, Titova 52

HOBY lesno obdelovalni stroji:

— krožne žage
— tračne žage
— poravnalke
— avtom atik (poravnalka, debe

linka)
— rezkalni stroji
— stružnice za les

Vse inform acije in ogled strojev je možen v trgovini, Titova 52, 
Ljubljana, ali na tel.: 325-871 int. 3271

OBVESTILO
Sporočamo čebelarjem, da bo knjigoveznica Jože Kobal, Lubljana, Breg 2, 

tudi letos sprejem ala v vezavo Slovenskega čebelarja. Klišeje za naslovno 
stran  bo dala ZČDS, drug m aterial pa prinesite s seboj v knjigoveznico do 31. 
aprila 1982. Cena za izvod je 240 dinarjev.

L ist iz h a ja  v sa k eg a  1. v  m esecu
Iz d a ja  ga  Z veza č e b e la rsk ih  d ru š te v  za S lov en ijo  v L ju b lja n i, C a n k a rje v a  c. 3/II. T e le fo n : 210 992. 
I z d a ja te ljsk i sv e t:  D ušan  Š v a ra , p re d se d n ik ; č la n i:  F ra n c  M ag ajn a , M a rtin  M encej, Ja n e z  M ihe
lič, F an i O so jn ik , A. M a rija  S edej, Jo šk o  S la n d e r  in  Ja n e z  T erlep .
U red n išk i o d b o r: Ja n e z  M ihelič, D ušan  Š v a ra , Jo že  B a b n ik , L ojze K aste lic , M artin  M encej, 
F ra n c  Ja v o rn ik , F ra n č e k  Sivic.
O dgovorn i u re d n ik : D ušan Š v ara  
G lavn i u re d n ik : p ro f. Ja n e z  M ihelič 
T eh n ičn i u re d n ik : M a tija  H očevar 
L e k to r: p ro f. D an ica  B iz jak
G lavn i in  odgov o rn i u re d n ik  B ilte n a  — M edex  — ex p .-im p . F ra n c  S tru m b e lj.
L e tn a  n a ro č n in a  za n eč lan e  400.—, za  tu jin o  500.—, za č lan e  če b e la rsk ih  o rg an izac ij d ru g ih  
re p u b lik  400.— d in a r je v . O dpovedi m ed  le to m  ne  u p o štev am o . R e k la m n i o g las i: ce la  s tra n  
— 6000 d in , pol s tra n i  — 35C0 d in , č e tr t  s tra n i — 2000 d in . T r ik r a tn a  za p o re d n a  o b ja v a  20 %> po
p u sta . Sp lošn i og las i: b esed a  10 d in a r je v . Č lani im a jo  p rav ico  do en eg a  b rezp lačn eg a  oglasa 
v  tek o čem  le tu , do 20 besed . Z a v sako  n a s le d n jo  b esedo  d o p lača jo  po v e lja v n i ta r if i  10 d in a r je v  
Č lan a rin a  zn aša  300.— d in  in  2 d in  od p a n ja , s č la n a r in o  je  p lačan  tu d i S lov en sk i čeb e la r .
S t. ž iro  r a č u n a  p r i SDK v  L ju b lja n i, M ik lošičeva  c .: 50101-678-48636.
D evizni ra č u n  št. 50100-620-107-010-30960-943.
R evijo  so f in a n c ira  RSS.
Po m n e n ju  re p u b lišk e g a  s e k re ta r ia ta  za  p ro sv e to  in  k u ltu ro  št. 421-1/74 je  g lasilo  o p roščeno  
te m e ljn e g a  d a v k a  od p ro m e ta  p ro izvodov .
T isk a la  t isk a rn a  T one T om šič, L ju b lja n a  v 7.800 izvod ih .
R okopisov ne  v račam o .


